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;' ze m rezultati dela naše orga- kega programa je v pripravi in sloni na
isi skupnega pomena na podro- naslednjih osnovah:

perj ^kovosti Ugotavljanje zanesljivosti v Iskri
i) ^ in 0kr^ za kakovost je bila v vsej Iskri ^elanih in od Iskre kupljenih elek- 

111 njenih organizacijah združenega Lronsk,h elementov naj bi vodil IKM.
dela vedno prisotna. Organizacije in
| izvodni program so se nenehno 
j n in postalo je nujno nekatere 

Javnosti bolj ustrezno organizirati in 
Jn rešive, ki omogočajo proizvod-

Zar !v z^mževanje tistih opravil, Id jih 
~ adi omenjenega kadrovskega in 

nega potenciala kaže združe-finanči
vati.

Prav tako naj bi se v največji meri 
vključeval predvsem v mednarodne 
banke podatkov in s tem razpolagal z 
osnovo za sistematičen pristop. Nekaj 
rezultatov pri banki podatkov bele
žimo in sicer dobivamo podatke FTL 
(Švedski vojaški institut za elektro
niko) in IKM je postal kot prva orga
nizacija izven razvitih dežel Zahodne

..Primer takega združevanja nekate- Evrope član EXACT, to je medna- 
j^t^alog s področja kakovosti je tudi r?„e. or§an*zacye kupcev elektron-

1

i J^tut za kakovost in metrologijo; 
(5Jn> saj ni bilo mogoče pričakovati, 

bodo imele vse OZD denar za tako 
jjo0 opremo in šolane strokovnjake, 
v^taljc kot poseben sektor za kako- 

in metrologijo v nekdanjem Za- 
Odii za avtomatizacijo, se kasneje 
attlosvojil ter se danes v skladu s 

Potrebami OZD v Iskri razvija kot 
Jdovna organizacija skupnega
Pornena.

področju kakovosti tako v okvi- 
SFRJ kot v drugih deželah, ki so 

81 poslovni partnerji, beležimo vrsto 
Prememb in novosti, v katere se IKM

>

skih in elektromehanskih sestavnih 
delov za medsebojno izmenjavo rezul
tatov, preskusov.

Iz Banke podatkov FTL dobivamo 
po posebnem dogovoru na razpolago 
podatke o kakovosti in zanesljivosti 
elektronskih elementov, ki so bili v 
tem institutu preizkušeni.

Članstvo v EXACT, ki temelji na 
medsebojni izmenjavi podatkov o 
tipskih preskusih in zanesljivosti 
elementov nam daje možnost, da ob 
posredovanju določenega števila naših 
rezultatov pridemo do rezultatov pre
skusov drugih, nam velikokrat zelo

c vidjučuje" ter bodo Trdca gotovo l°ro^ Evr°"
2!2H ^lllrta*e- Nekatere novosti so tako 

i 2' !) ^arbnc, da smo lahko ponosni na 
' uo^žene rezultate in priznanja.

i ^^^ralog s področja kakovosti je

;-36 y0STlOpo
)Aio

2i tina izmed nalog, ki sodi v ožji 
‘»og nalot - 6

PROGRAM ZANESUI- 
i premoru nekaj let je posta- 

3g iQ^nujno, da se te aktivnosti temeljito
■‘mo. Koncept celotnega, zelo širo-

-

j c mednarodna ATC v Moskvi, ki sojo 20. februarja slavnostno odprli.

.............................................................................................................lili

PONOS IN PRIZNANJE

Blejski hotel Toplice je bil po ne
kako poldrugem letu spet gostitelj 
tistih Iskrinih serviserjev, ki poprav- 

, Ijajo in vzdružujejo radijske in televi
zijske aparate zahodnonemških trvdk 
SCHAUB LORENZ in GRAETZ. 
Tokrat so se v petih dneh — od pone
deljka, 18. februarja do petka — se
znanjali z digitalno tehniko, daljin
skim upravljanjem radijskih in televi
zijskih aparatov ter delovanjem stereo 
naprav 7700 in 5071.

pi. Tako lahko z majhnimi vlaganji v 
lastne preskuse izmenjamo podatke in 
dobimo pregled nad veliko večjo 
količijo podatkov vseh, v EXACT 
vključenih proizvajalcev finalnih izdel
kov.

V zadnjih desetljetjih postaja v 
mednarodnem prometu, in naš se 
povečuje, atestiranje proizvodov in

storitev vedno bolj pomembno.
Osnova atestiranja je preverjanje kako
vosti s strani nevtralne institucije in 
izdajanje atesta kot dokumenta, ki 
potrjuje, da je kakovost proizvoda 
enaka tistim, ki je predpisana s stan
dardi, predpisi in specifikacijami.

Doslej pri nas, do zakona o standar
dizaciji, ki je izšel 1977, ni bilo orga
niziranega sistema atestiranja. Tudi 
smo čakali 2 leti, da so izšli ustrezni 
podzakonski akti, ki so bili potrebni 
za dokončno urejanje vsaj nekaterih 
področij.

Ker so delavci IKM pri urejanju 
aktov aktivno sodelovali in ker slovi 
inštitut tudi sicer kot strokovna in 
nevtralna organizacija, smo med 
prvimi dobili pooblastilo Zavoda za 
standardizacijo za izdajo atestov za 

-ELEKTRIČNE APARATE, KI 
POVZROČAJO RADIOFREKVEN- 
ČNE MOTNJE (RSO)

-ELEKTRIČNE APARATE ZA 
ŠIROKO POTROŠNJO (razen za elek
trične grelne blazine).

Zvezni sekretariat za gospodarstvo 
(komite za energetiko in industrijo) 
pa je že pred leti pooblastil IKM za 
homologacijo delov opreme za motor
na vozila z vidika preprečevanja radio- 
frekvenčnih motenj.

Jugoslovanski ladijskih register v 
SpUtu je IKM imenoval kot arbitražno 
kontrolno institucijo za klimo-mehan-

(Nadaljevanje na 2. strani) S seminarja na Bledu.

DO Avtomatika

Kako zagotoviti dohodek?

Posnetek s slavnostne otvoritve Iskrine ATMC v Moskvi. Delež-Iskrinih strokov
njakov in delavcev, ki so montažo opravili solidno in pred rokom je prav gotovo 
ogromen, s tem pa so Iskri na tem perspektivnem tržišču še boli odprta vrata.
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Neprestano izpopolnjevati znanje
Iskrinim mehanikom in tehnikom 

sta predavala inštruktorja iz šolskega 
servisnega centra družbe ITT v 

Pforzheimu v ZR Nemčiji Helmuth 
Entenmann in Wemer Morlock. Njuno 
predavanje je iz nemščine prevajal v 
srbohrvaščino vodja Iskrinega servisa v 
Mariboru Roman Mavrič.

Tako v teoretičnem kot v prakti
čnem delu seminarja, sta predavatelja 
namenila največ pozornosti daljinske
mu upravljanju radijskih in tekvizij-

^ Ko človek razmišlja o pravkar odprti Iskrini ..olimpijski" ATMC v g 
j Moskvi, si ne more kaj, da bi ga ne preveval ob tem upravičen ponos. In || 
| yeselje hkrati. Gre namreč za spoznanje, da so naši, Iskrini delavci in || 
| inženirji pred rokom postavili na tujem ATMC vrhunske kvalitete z g 
| najmodernejšo, zahtevno tehnologijo in to z lastnim delom, lastno ^ 
g Pametjo in lastno ustvarjalnostjo. In končno, tu ne gre zgolj za imena, gre M 
| za vse tiste delavce na Laborah pri Kranju, za vse tiste projektante in f§ 
| konstruktoije doma, pri nas, vse tiste monterje v Moskvi ter še za številne g 
| druge organizatorje in voditelje tega moskovskega projekta, ki so se slabi || 
^ dve leti trudili in prizadevali, da so uglašeno, premagujoč vse mogoče g 
| prepreke, postavili in dokončali v Moskvi velikansko delo, najboljšo legi ti- 'j§ 

z M 1 Itlacijo za nadaljnji prodor v svet in na tuja tržišča. To dejstvo pa je še S 
| zlasti pomembno v tem trenutku, ko se celotna Jugoslavija in njeno g 
j gospodarstvo spričo našega ekonomskega položaja morajo čedalje bolj §| 
j usmerjati v izvoz, kar seveda zavoljo konkurenčnosti in zahtevnosti g 
| mednarodnega trga ni niti malo lahko.
1 Ta in podobna razmišljanja so nas navdajala, ko smo se minuli teden v g 
| Moskvi udeležili slavnostne otvoritve Iskrine moskovske ..olimpijske" g 
j ATMC Metaconta C, kateri so tudi naročniki dali kar precejšnjo puhlici- g 
| teto in ji posvetili dokajšnjo pozornost. In prav to dejstvo nam je nareko- g 
| valo misli in spoznanja, da je treba ob tem omeniti in poudariti prav delež g 
| Iskrinih delavcev tako doma kot v Moskvi sami, saj je dogodek sam |§ 
| Potrdil pravilno usmeritev naših prizadevanj, to je usmeritev na tuja g 
| tržišča, toda usmeritev, ki temelji na kvalitetnem delu naših rok, na lastni p 
| Pameti in pravilnem, dalekosežnem načrtovanju, kar vse nam bo zagoto- g 
j vilo delo in prodor v svet za daljše obdobje.
^ O tem nam najbolje priča že podpisana pogodba za podobno Iskrino g 
^ ATMC v Erevanu (sovjetska republika Armenija) in morda v bližnji pri- g 
j hodnosti tudi Minsk (sovjetska republika Belorusija). D.Ž.

V obdobju zadnjih štirih mesecev 
so se pri nekaterih surovinah cene 
povečale na večkratno vrednost. 
Nenormalno zvišanje cen resno ogroža 
rentabilnost proizvodnje nekaterih 
naših izdelkov, kjer poseben problem 
predstavlja nenormalno zvišanje cene 
srebra. Industrija za avtomatiko bo 
porabila za proizvodnjo relejev v letu 
1980 6300 kg srebra. V letu 1979 je 
bila povprečna cena izpod 6000 din 
za kg srebra. V mesecu januarju 1980 
je narasla na 32.000 din za kg srebra.
V primeru, da bo srebro vse leto 
obdržalo to ceno se bodo stroški za 
nabavo srebra povečali za 
151.200.000 din.

Vrednost srebra bi bila po cenah iz 
leta 1979 cca 8 %, po cenah iz januar
ja 1980 pa 42 % vrednosti izdelkov, v 
katere je srebro vgrajeno v obliki 
kontaktov, posrebrenih površn in 
podobno. Iz zgoraj navedenega je 
razvidno, da je tako podražitev nemo
goče pokriti z višjo produktivnostjo, 
oz. z zvišanjem cene, ki je začrtana s 
smernicami glede zvišanja cen v letu 
1980.

Vzemimo na primer pomožni rele 
RTF — 59 C, enega od proizvodov, ki 
sodijo v glavno dejavnost TOZD To
varna stikalnih in zaščitnih elementov 
Dobropolje. V vsakem od omenjenih

relejev je 2,29 g srebra. Po ceni iz leta. 
1979 je vrednost vgrajenega srebra v 
vsakem izdelku 13,74 din, v letu 1980 
pa bo pri januarskih cenah srebra 
znašala 73,28 din. Če upoštevamo, da 
je prodajna cena tega releja povprečno 
100 din, se je vrednost vgrajenega 
srebra pri tem izdelku povečala s 
13,7 % na 73,28 %.

Zgoraj navedene številke dovolj 
zgovorno ilustrirajo izredno kritičnost 
nastalega položaja. Rešiti gaje možno 
edino na ta način, da se zvišana vred
nost srebra v celoti prenese v prodajno 
ceno, ker bo sicer prišlo v TOZD, kjer 
izdeljujejo releje do izgub, ki bodo 
vplivale v letošnje rezultate in nadalj
nji razvoj, oz. investiciranje v te izdel
ke.

skih naprav. Gre za brezžično daljin
sko krmiljenje z infra rdečimi žarki 
Ker so se radijski serviserji tokrat 
nekje prvič srečali z daljinskim uprav
ljanjem, je bil začetek seminarja 
namenjen osnovam digitalne tehnike.

Obe predavanji — o digitalni tehni
ki kot o daljinskem upravljanju, so 
spremljali tako radijski kot tdevizijski 
serviserji, predavanje o delovanju naj
novejših Schaub Lorenzevih stereo 
naprav 7700 in 5071 pa le Iskrini 
radijski mehaniki in tehniki.

Ob zaključku seminarja smo zapro
sili za pogovor predavatelja Wamerja 
Morlocka, ki smo ga, podobno kot 
Helmutha Entenmanna, že spoznali na 
Bledu pred poldrugim letom. Tudi 
tokrat je izredno ugodno ocenil 
seminar z Iskrinimi serviserji ter udele
žencem izrekel vse priznanje — tako za 
prizadevnost na seminarju, kot za nji
hovo strokovnost pri servisiranju 
izdelkov tvrdk Schaub Lorenz in 
Graetz.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Člani kolektiva ISE na 
Spominski razstavi 
Edvarda Kardelja

Ob prvi obletnici smrti velikana 
naše revolucije Edvarda Kardelja je 
bila na Gospodarskem razstavišču v 
Ljubljani odprta spominska razstava, 
ki je vsaj delno priklicala v spomin 
orjaško delo, ki ga je opravil pri gra
ditvi nove samoupravne družbe eden

0lli",u!iii,in3 Delavci DO ISE pred obiskom'razstave

največjih tvorcev revolucije in Titov 
sodelavec Edvard Kardelj.

Ob tej priložnosti je tudi Iskra ISE 
organizirala skupen ogled te razstave. 
Čeprav je šlo delno za me prostega 
časa, je večji del kolektiva z zanima
njem pohitel na razstavišče.

Razstavljeno gradivo, objavljene 
knjige, članki, fotografije iz predvoj
nega časa, medvojnih naporov in 
povojnega dela, vse to je obiskovalcem 
prav gotovo priklicalo v spomin vse- 
stranost in izvirnost pokojnikovega 
prispevka h gradnji novih časov, 
čeprav seveda noben prikaz, ki mora 
pač sloneti na grafični predstavitvi, ne 
more v polni meri prikazati vse ideo
loške daljnosežnosti in družbenega 
pomena, ki ga ima Kardelj kot arhi
tekt nove družbe, kot državnik in 
politik.

Neizbežna smrt je sicer sklenila 
njegovo fizično prisotnost, toda setev 
njegove misli in dela ima in bo ohra
nila izvenčasovni pomen. Kardeljevo 
ime bo ostalo najgosteje vtkano v 
teorijo in prakso naše družbe in tudi 
zanj bi veljala napoved pesnika Ašker
ca: V delih svojih sam živel boš večno.

H. M.



O institutu za kakovost
in metrologijo (Nadaljevanje s 1. strani)

ske in električne preskuse elektron
skih in elektrotehničnih naprav za 
ladje.

Posebej velja omeniti ozko sodelo
vanje IKM in JLA, oz. s tehničnim 
preskusnim centrom, ki je zelo inten
zivna. Sodelovanje z JLA in njenimi 
institucijami se bo v smislu Iskrinega 
namenskega programa še razširilo.

Naslednje področje, kjer beležjmo 
v IKM dobre rezultate je umerjanje ih 
vzdrževanje merilnih in kontrolnih 
instrumentov. Brezhibnost meril zago
tavljajo tako, da poseduje Zvezni 
zavod za mere in plemenite kovine 
PRIMARNE ETALONE osnovnih 
merskih enot, da so SEKUNDARNI 
ETALONI v specializiranih organiza
cijah za metrološki nadzor, katere 
pooblašča zvezni zavod in, da so de
lovni e taloni v laboratorijih OZD in 
služijo za preverjanje brezhibnosti 
meril. Način dela in pooblastila ure
jajo Zakon o merskih enotah in meri
lih (Ur. 1. SFRJ 13/76) in dodatni 
predpisi, oz. podzakonski akti.

Na osnovi kontaktov, predvsem s 
predstavniki zveznega zavoda za mere 
in plemenite kovine vemo, da se na 
teh aktih intenzivno dela in, da se 
bomo v najkrajšem času morali vklju
čiti tudi na tem področju in urejeno 
poslovati.

Pregled in žigosanje meril, lahko 
opravljajo organizacije združenega 
dela, ki imajo ustrezno opremo in v 
katerih delajo delavci z ustrezno stro
kovno izobrazbo in znanjem. To delo Kozina

ISKRA COMMERCE

Plodno sodelovanje 
s SOZD Unielektro

Sestavljena organizacija UNIELEKTRO je največji poslovni partner 
Iskrine filiale v Beogradu in tudi eden od naj večjih poslovnih partnerjev 
Iskrinih temeljnih in delovnih organizacij v celoti — Samo lani je Iskra 
prodala tej prometni delovni organizaciji za okoli 500 milijonov dinaijev 
blaga, letos pa se bo predvidoma ta vsota povzpela na približno 620 
milijonov dinarjev.

UNIELEKTRO je mlada sestavlje
na organizacija, saj vstopa šele v drugo 
leto svojega poslovanja. Sestavlja jo 8 
trgovinskih delovnih organizacij in ena 
servisna. Tri njene delovne organiza
cije so v Beogradu — Beogradelektro, 
Elektrotehna in Jugoelektro, po ena 
pa je v Sarajevu, Nišu, Kragujevcu, 
Kruševcu in Boru. UNIELEKTRO 
zaposluje skupno 3600 delavk in de
lavcev in sodi po obsegu prometa med 
največje sorodne kolektive v Jugosla
viji. Lani je znašal njen promet okoli 
17 milijard dinarjev.

širili in to ne san.o kvantitativno, pač 
pa tudi kvalitativno. To sodelovanje bi 
bilo moč razširiti na številnih področ
jih — na področju prodaje na doma
čem tržišču, sodelovanju pri zunanje
trgovinskih poslih, preskrbi Iskrinih 
temeljnih organizacij z repromate- 
rialom, prodaji izdelkov srbskih delov
nih kolektivov v Sloveniji, na področ
ju skupnega načrtovanja v prihodnjem 
srednjeročnem obdobju kot tudi na 
področju samoupravnega sporazume
vanja o združevanju dela in sredstev."

O dosedanjem sodelovanju med 
Iskro in UNIELEKTROM, oz. njenimi 
delovnimi organizacijami smo se pogo- 
varjali s podpredsednikom SOZD 
UNIELEKTRO Mladenom Latino- 
vičem. Sogovornik nam je najprej 
orisal osnovno usmeritev UNIELEK- 
TRA, zatem pa je obširno spregovoril 
o poslovnem sodelovanju obeh kolek
tivov v minulem letu.

Neprestano
izpopolnjevati

znotraj OZD določajo potrebni pravil
niki o uporabi in pregledu meril 
(osnutek takega pravilnika je že bil 
objavljen vsem področjem kakovosti v 
DO).

Ker so delavci iz IKM tudi doslej 
umerjali in vzdrževali merila, kandidi
rajo tudi po tem zakonu za pooblašče
no organizacijo za pregled in žigosanje 
meril.

Pooblastilo armade, oz. strokovnih 
institucij v JLA glede ■ pregleda in 
žigosanja meril, s katerimi se prevze
majo namenska sredstva že imajo.

Teh nekaj naštevanj dejavnosti in 
uspehov IKM ni slučajno, temveč je 
rezultat dolgoletnega dobrega dela 
posameznikov in kolektiva v celoti. 
Zato tudi rezultati, kljub objektivno 
težkim pogojem v zadnjih letih, pred
vsem zaradi prehoda na nove odnose 
in način dela in sodelovanja, niso 
izostali.

Mislim, da ni odveč, če poudarim, 
da so doseženi rezultati in priznanja 
delavcem v IKM doma in v tujini, res 
takšni kot smo omenili. Oni so tudi 
priznanje vsem organizacijam združe
ne Iskre in bodo prav gotovo tudi 
osnova za enostavnejši in lažji prehod 
na profesionalizacijo programa, pove
čanje kakovostne ravni izdelka in 
vključevanje v mednarodno izmenja
vo. Prav ta prehod namreč zahteva še 
bolj zavzeto in sistematično delo na 
področju zanesljivosti, preskušanja in 
metrologijo.

V UNIELEKTRU menijo, da bi 
morali obe sestavljeni organizaciji 
združevati sredstva za proizvodnjo 
tako imenovanih deficitarnih izdel
kov, torej izdelkov, ki jih na jugoslo
vanskem tržišču primanjkuje in bi 
lahko ta proizvodnja nadomestila 
sedanji uvoz.

Poudaril je, daje v vsakem primeru 
moč vsoto v višini 500 milijonov di
narjev dogovorjenega prometa še 
povečati. To se je pokazalo zlasti lani, 
ko bi lahko dosegali še dosti boljše 
rezultate, če ne bi nastopilo nekaj 
težav, zlasti zaradi pomanjkanja dolo
čenih izdelkov — števcev in nekaterih 
gospodinjskih aparatov. UNIELEK

TRO je zlasti kupec Iskrinih široko- 
potrošnih izdelkov, hišnih telefonskih 
central, sklopov in merilno regulacij
ske tehnike, relejne tehnike in dru
gega.

f
znanje

(Nadaljevanje s 1. strani)
„Podobni seminarji so za serviserje 

izdelkov naše firme izredno pomem
bni, kajti neskromno lahko trdim, da 
uvajata firmi Schaub Lorenz in Graetz 
iz dneva v dan novosti, s katerimi se 
morajo serviserji tudi od časa do časa 
seznanjati. Tako je na primer na trži
šču že nova- serija ITT-jevih TV spre
jemnikov, zato se z Iskro že dogovar
jamo za prihodnji seminar.

Spremembe uvajamo predvsem v 
ugodnostih, ki jih ima kupec naših 
naprav pri gledanju, oz. poslušanju 
televizijskih in radijskih sprejemnikov. 
Te ugodnosti so na primer pri televi
zijskih. sprejemnikih v daljinskem 
upravljanju, tako imenovanem TV 
tekstu, povezavi z računskimi centri, 
ko postaja televizijski aparat nekoliko 
prekratek, saj je trajal le pet dni in 
nam je po obsežnih predavanjih 
zmanjkalo časa za praktične preizkuse 
znanja. Klub temu lahko rečem, da 
bodo vaši serviserji sposobni poprav
ljati televizijske in radijske sprejem
nike firm Schaub Lorenz in Graetz, 
saj so imeli že pred seminarjem bogato 
strokovno znanje," je poudaril VVerner 
Morlock.

Za oceno seminarja smo zaprosili 
tudi enega izmed udeležencev in sicer 
Iskrinega serviserja iz Zagreba Aurelija 
Hercega. Tole je povedal: „Seminar bi 
rad vsekakor izredno ugodno ocenil. 
Veliko smo se naučili na njem. Morda 
je bil le malo prekratek. Lahko rečem, 
da smo resnično vsi udeleženci izred
no zadovoljni. Iskrini serviserji bi 
potrebovali še več takih seminarjev, 
zlasti zaradi vedno novih novosti."

Seminarja se je skupno udeležilo 
več kot 20 serviserjev iz Ljubljane, 
Maribora, Izole, Beograda, Zagreba, 
Sarajeva, Skopja, Reke in Splita, 
skupno pa sta ga organizirali TOZD 
Servis in Zastopstva iz Iskre Commer
ce, vodila pa Marjan Cankar in Sašo 
Tomat. * v L. D.

Sovjetski zvezi, na Poljskem, Češko
slovaškem, Vzhodni in Zahodni 
Nemčiji ter Romuniji in Iraku. Prav 
zdaj poteka postopek za otvoritev 
predstavništev tudi v Iranu, Alžiriji in
v nekaterih latinsko-ameriški deželah.

Kot že rečeno, se oba kolektiva 
zavzemata tudi za sodelovanje na 
zunanjetrgovinskem področju. Pri tem 
opozarjajo, da ima njihova zunanje
trgovinska organizacija Jugoelektro 
svoja predstavništva v več deželah - v

Glede možnosti, da bi postal 
UNIELEKTRO soinvestitor v Iskrino 
proizvodnjo, je podpredsednik Latino- 
vič med drugim dejal: „UNIELEK- 
TRO je doslej podpisal že več samo
upravnih sporazumov o združevanju 
dela in sredstev z različnimi delovnimi 
organizacijami elektro stroke. To po
slovno usmeritev nameravamo tudi 
nadaljevati. Želim poudariti našo 
pripravljenost za resnično razvijanje 
vseh poslovnih oblik v skladu z zako
nom o združenem delu. Hkrati priča
kujem, da bomo letošnji plan prometa 
med UNIELEKTRO; in Iskro uresni
čili, kar pa je odvisno med drugim 
tudi od tega, če nam bo Iskra zagoto
vila zadostne količine izdelkov in če 
bomo rešili vprašanje kreditiranja 
prodaje."

Lado Drobež

„UNIELEKTRO se zavzema, „je 
poudaril Mladen Latinovič," da bi 
dosedanje sodelovanje z Iskro še raz-

ISKRA COMMERCE LJUBLJANA, TOZD Zunanji trg vabi k sodelovanju nove 
strokovne sodelavce, ki želijo opravljati perspektivna dela in naloge s področja 
komercialne dejavnosti v inozemstvu ter sodelovati s tujimi poslovnimi partnerji

Za nedoločen čas

EKONOMISTA ALI ELEKTROINŽENIRJA
za vodenje trgovske organizacije Iskra Elektronics A.G. Solothurn v Švici 
POGOJI:
— visoka ali višja izobrazba ekonomske ali tehniške smeri
— 5 let delovnih izkušenj
— opravljena ZT registracija ali izpolnjevanje pogojev za ZT registracijo
— aktivno znanje nemškega jezika

EKONOMISTA ALI ELEKTROINŽENIRJA
za vodenje predstavništva v Pragi, ČSSR 
POGOJI:
— visoka ali višja izobrazba ekonomske ali tehniške smeri
— 5 let delovnih izkušenj
— opravljena ZT registracija ali izpolnjevanje pogojev za ZT registracijo
— aktivno znanje tujega jezika

EKONOMISTA ALI ELEKTROINŽENIRJA
za vodenje predstavništva v Kairu, Egipt 
POGOJI:
— visoka ali višja izobrazba ekonomske ali tehniške smeri
— 5 let delovnih izkušenj
— opravljena ZT registracija ali izpolnjevanje pogojev za ZT registracijo
— aktivno znanje angleškega jezika

Kandidati naj vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo v roku 15 dni po 
objavi na naslov: ISKRA COMMERCE LJUBLJANA, Kadrovska služba. Topniška 
58.

IC TOZD MARKETING, DEJAVNOST TRŽNIH RAZISKAV, 
TOPNIŠKA 58
Anketa o podobi Iskrinega koledarja

Iskrin koledar je že stalen celoletni spremljevalec vsakodnevnega življenja in dela 
v tovarni, delavnici, pisarni, doma.Vsem, ki združujejodelov SOZD Iskra predstavlja 
naš koledar Iskre s katero smo povezani in nanjo ponosni, zato želimo podobno 
občutiti tudi ob pogledu na Iskrin koledar. Ni nam vseeno, kakšen je ta koledar, 
želimo, da nam bi ugajal po vsebini in obliki, prav tu pa nastajajo vsako leto znova 
problemi, težko je ustreči tolikim različnim okusom in željam ljudi, kot jih-je moč 
srečati v naši veliki združeni delovni organizaciji. Letos smo se odločili, da bomo 
poskusili spoznati najbolj tipične želje naših sodelavcev, ko gre za podobo Iskrinega 
koledarja, zato vas ustvarjalci vsebinske in oblikovne zasnove Iskrinega koledarja 
1981 vabimo, da nam skozi odgovore na postavljena vprašanja v anketi razkrijete 
vaše želje v zvezi s podobo stenskega koledarja. Na osnovi ugotovljenih najbolj 
pogostih skupnih značilnosti v predstavah in željah Iskrašev v zvezi s stenskim 
koledarjem bomo poizkusili le-tega zasnovati tako, da bo vaša pričakovanja kar 
najbolje izpolnil. _

Izpolnjene vprašalnike pošljite na naslov: IC, TOZD Marketing, Dejavnost tržnih 
raziskav, Ljubljana, Topniška 58 najpozneje do 15. III. 80.

VPRAŠALNI K
1. Ali v vaši delovni organizaciji ob koncu leta običajno vsakdo dobi svoj izvod 

Iskrinega stenskega koledarja?
(Označite ustrezen odgovor!)

• vsakdo dobi izvod Iskrinega koledarja

S dobimo izvod Iskrinega koledarja za skupno uporabo 

• ne dobimo izvoda Iskrinega koledarja

2. Če dobite svoj izvod Iskrinega stenskega koledarja, kje ga običajno izobesite?
(Označite ustrezen odgovor!)

•na delovnem mestu 
• doma
• drugje

• podarim ga znancem

3. Stenski koledarji se pojavljajo v najrazličnejših izvedbah, tako po vsebini kot po 
obliki in barvi. Zanima nas, za katero vrsto vsebinskih motivov se najbolj navdu
šujete?
(Označite tiste motive, ki so vam najbolj všeč!)

• pokrajinski motivi

• motivi iz rastlinskega sveta

• motivi iz živalskega sveta

• motivi s področja znanosti in tehnike

• motivi iz delovnega okolja

• jugoslovanske monumentalne zgradbe (umetnostno-zgodovinski spomeniki)

• slike jugoslovanskih mest

• portreti velikih jugoslovanskih znanstvenikov in umetnikov

• abstraktni motivi

^ drugo

4. Izberite med navedenimi vsebinskimi motivi tiste, ki sevam zdijo najprimernejši 
za uporabo na delovnem mestu oz. doma. Navedite jih!

• Za uporabo na delovnem mestu so najprimernejši motivi:

Za uporabo v domačem okolju so najprimernejši motivi:

• Vsebinska motivika stenskega koledarja ne vpliva na njegovo mesto uporabe
• Ne morem oceniti

5. Ali se pri stenskem koledarju bolj navdušujete za naravne umetniške fotografije 
ali za reprodukcije umetniških likovnih stvaritev?

• za naravne umetniške fotografije

• za reprodukcije del jugoslovanskih likovnih umetnikov
• za reprodukcije grafičnih upodobitev

• tehnika upodobitve motiva mi ni pomembna
• ne morem oceniti

6. Za kakšen prevladujoči barvni izraz stenskega koledarja se navdušujete? 
(Označite ustrezen odgovor!)

• v živahnih barvah

• v umirjenih barvah
• ne morem se vnaprej opredeliti

• drugo

7. Bistveni element stenskega koledarja je številčni prikaz datumov. Katere možno
sti se vam zdijo bolj primerne?
(Označite pri vsaki skupini ustrezen odgovor!)

velikost številk: 
• velike številke

• majhne številke
• oboje enako primerno

prikaz datumov enega meseca:

• v eni vrsti

• v kolonah

• oboje enako primerno
prikaz datumov natisnjen:

• v celoti na posebnem listu koledarja
• po mesecih na vsakem posameznem listu koledarja posebej
• oboje enako primerno
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8. Imate morda predlog za nadomestilo stenskega koledarja kot oblike institucio
nalne propagande?

9. Ostale pripombe: ...........................

Podatki o anketirancu:

spol ..................................................

starost .............................................

izobrazba .........................................

naziv del. mesta ..............................

naziv DO .........................................

HVALA LEPA ZA SODELOVANJE!
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INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO, LJUBLJANA

Novi člani konference sindikata
V ponedeljek, 18. febmaija se je v prostorih Krajevne skupnosti 

Savsko naselje zbralo na konstitutivni seji konference osnovnih organiza
cij sindikata Avtomatike petnajst novo izvoljenih predsednikov osnovnih 
organizacij sindikata temeljnih organizacij in delovnih skupnosti ter nji
hovi namestniki.

. Po sprejemu poslovnika je o delu 
^dikata v preteklem mandatnem 
9°dobju spregovoril predsednik 
Stefan Šimunovič. ..Konferenca 
^novnih organizacij zveze sindikatov 
^tomatike se je vseskozi tvorno 
ndjučevala in bila nosilec in pobudnik 

samoupravnih procesov v prete
pem mandatnem obdobju", je pouda- 

»Probleme, na katere smo zadevali 
v procesu samoupravne organizira- 
n°sti, smo dokaj uspešno reševali 
slcupaj z ostalimi družbenopolitičnimi 
°fganizacijami in samoupravnimi orga- 
n.*? posebno pa z osnovnimi organiza- 
Cljami ZK, koordinacijskim odborom 
Snovnih organizacij zveze sindikatov 
't SOZD Iskra in občinskim svetom 
^SS Ljubljana-Bežigrad.
. Kljub težavam kot so nerazčiščeno 
[■nančno računovodsko stanje, razni 
'nteresi posameznikov itd., smo se 
J*speli 26. 12. 1979 konstituirati in s 
teni realizirati eno osnovnih nalog, ki 
Jjam jo je nalagal zakon o združenem 
delu. V tem obdobju smo pripravili in 
prejeli tudi vrsto samoupravnih sploš- 
ddi aktov tako v TOZD kot delovnih 
^Upnostih kot na ravni delovne orga- 
dizacije. Sprejeli smo tudi enotno 
Metodologijo vrednotenja zahtevnosti 

to jc metodolodia, ki bo sprejeta 
v celotni SOZD Iskra!"

Ko je spregovoril o nalogah, ki nas 
čakajo v prihodnje, torej tistih, ki so 
v®zane na stabilizacijo programa kot V

Predstavnik ObSS Bežigrad-Štefan 
rernlin.

na tiste, ki so ostale neobdelane še iz 
sedanjega mandatnega obdobja, je 
poudaril, da bo potrebno več pozor
nosti posvetiti tako področju ljudske 
obrambe in družbene samozaščite kot 
informiranju, ki po mnenju konferen
ce sindikata še nista zaživela tako kot 
bi morala.

V razpravi, ki je sledila poročilu je 
sodeloval tudi Štefan Temlin, pred
stavnik občinskega sindikalnega sveta 
Ljubljana-Bežigrad. „Pri uresničevanju 
ciljev družbenega in gospodarskega 
razvoja smo v tem srednjeročnem 
obdobju dosegli nedvomo uspehe. 
Zaostrene gospodarske in politične

Štefan Šimunovič poroča o preteklem 
delu.
razmere v svetu pa terjajo od nas, da 
še hitreje odpravimo pomanjkljivosti, 
s katerimi smo se soočali v minulih 
letih. Zato je v letošnjem letu pri
merna naloga sindikata spremljanje 
oziroma uresničevaiijS Resolucije o 
politiki izvajanja družbenega plana SR 
Slovenije za obdobje 1976-80 v letu 
1980. S tem dogovorom so namreč 
določene obveznosti in naloge delav
cev v organizacijah združenega dela in 
delovnih skupnostih pri uresničevanju 
sprejete stabilizacijske družbenoeko
nomske politike v letu 1980 ter način 
njenega izvajanja.

Glede na uresničevanje oziroma 
uvajanje demokratizacije odnosov in 
kolektivnega vodenja bo v tem letu 
vedno ena od osnovnih nalog sindi
kata njegovo nadaljnje uveljavljanje v 
vseh samoupravnih in družbenopoliti
čnih organih.

AKCIJSKI PROGRAM
V Zvezi sindikatov Slovenije poudarjamo, da je politika gospodarske 

stabilizacije, kakor je opredeljena v resoluciji o politiki izvajanja družbe
nega plana SR Slovenije za obdobje 1976—80, v 1. 1980 ena temeljnih 
nalog. Zato morajo vse osnovne organizacije kot konference sindikata v 
temeljnih in delovnih organizacijah vložiti vse napore v prizadevanja za 
dosledne uresničevanje sprejete družbeno ekonomske politike v tekočem 
letu. Mednje sodi tudi priprava in sprejem akcijskih programov za stabi
lizacijo.

V TOZD Orodja, delovne orgar.iza- 
c'je Iskra-Avtomatika so delavci na 
#>oru, 26. t. m. ob obravnavi in spre- 
JCnru zaključnega računa za preteklo 
leto sprejeli tudi svoj akcijski program 

stabilizacijo temeljne organizacije. 
9°sledno izvajanje tega programa, o 
čemer bodo tekoče obveščali samo- 
uPravne organe in družbenopolitične 
Mganizacije oziroma vse delavce 
temeljne organizacije, naj bi še v večji 
Meri prispevalo k večji gospodarski 
stabilnosti in skupni družbeni usmeri- 
teij ki terja odločno stabilizacijsko 
^vnanje.

In katera so tista področja, ki jim 
je v programu namenjena še posebna 
Pozornost?

Izkoriščanje delovnega časa in 
delovna disciplinarne glede na to, da 
Je za 1980 pridobljenega dela v vred- 
M)sti 320 milijonov dinarjev, se na 
določenih fazah delovnega procesa 
Pojavljajo čakalne ure in zastoji. Da bi 
sMnje, Id mu botrujejo ozka grla na 
Posameznih strojih in delih, vsaj delno 
tejroljšali bo potrebno: 

i — brezpogojno upoštevati izdelav- 
ne termine,

‘ — nadzorovati čakalne ure in orga- 
Mrirati delovni proces tako, da se 
“Odo zmanjšale za 50 %.,

— zastoje, ki so posledica ozkih grl

preprečiti z nadurnim delom in delom 
ob prostih sobotah,

— povečati delovno disciplino pri 
prihodu in odhodu z dela,

— preprečiti nepotrebno zadrže
vanje delavcev po drugih oddelkih,

— voditi dnevno evidenco o oprav
ljenem delu,

— zmanjšati bolezenske izostanke 
(čim prej organizirati zdravstveno 
varstvo TOZD).

Omejevanje stroškov: kljub temu, 
da stroški v lanskem letu niso porasli 
toliko, da bi postali kritična postavka, 
je potrebno povzeti določene ukrepe 
za odpravo notranjih slabosti, ki vpli
vajo na višino stroškov:

— pri nabavi materiala in drobnega 
inventarja poiskati inventarja doma
čega dobavitelja,

— v skladiščih voditi natančno 
evidenco drobnega inventarja, ki se 
izdaja,

— zaradi racionalne porabe elektri
čne energije je potrebno delo v času 
prostih sobot organizirati tako, da bo 
v delavnicah čim več delavcev,

— skladno z zakonom o začasni 
prepovedi razpolaganja z delom druž- 
berdh sredstev za izplačevanje dnevnic 
za službena potovanja, nadomestila za 
prevoze, reprezentančne izdatke itd., 
je potrebno izdatke v te namene

Kakor ste že sami ugotovili, bo 
tudi na področju ljudske obrambe in 
družbene samozaščite potrebno 
povečati aktivnost, tako glede notra
nje ureditve kakor tudi v vsakodnev
nem stiku z javnostjo."

Po razrešnici sedanjim članom je 
ova sestava konference osnovnih 

organizacij sindikata in njenih organov 
sledeča:

— Vaško Korunovski — predsednik 
KOOS Avtomatike

- Ljuba Prezelj - član IO KOOS
- Boris Brglez - član IO KOOS
- Ivo Longar - član IO KOOS
— Alojz Kleindienst — član IO 

KOOS
— Angelo Korče — član IO KOOS
- Mimi Podržaj — blagajnik 

— Danilo likar — predsednik nadzor
nega odbora

— Tomaž Blatnik — član nadzor
nega odbora

— Tone Rostan — član nadzornega 
odbora

— Vaško Korunovski — delegat 
koordinacijskega odbora SOZD Iskra

Delovno predsedstvo med sejo.
- Boris Brglez — delegat koordina

cijskega odbora SOZD Iskra
- Stefan Šimunovič — delegat 

koordinacijskega odbora SOZD Iskra
— Angelo Korče — predsednik 

kadrovske komisije
— Marjana Slapničar - član ka

drovske komisije
'— Marta Freyer — član kadrovske 

komisije.
Letni program dela za 1980. leto 

bo pripravil izvršni odbor konference 
osnovnih organizacij sindikata.

Š.D.

Kako v TOZD SV N
TOZD Avtomatske naprave 

je ena izmed temeljnih organi
zacij, ki je najtesneje povezana 
v reprodukcijske vertikale celot
ne delovne organizacije, saj je 
približno ena tretjina njene 
proizvodnje namenjena proiz
vodnji naprav za sisteme za 
promet, industrijo, alarm, ke
gljišča itd.

Za mnenje o tem, kakšno je 
trenutno stanje v tej temeljni 
organizaciji in kakšne naloge jo 
čakajo v letošnjem stabilizacij
skem obdobju kot v srednje
ročnem pogledu, smo prosili 
Karla Hribška, v. d. direktorja 
TOZD Avtomatske naprave:

TOZD Avtomatske naprave se že 
nekaj časa bori z nekaterimi notra
njimi problemi kot so: notranja orga
nizacija, problematika razvojne službe 
industrijske avtomatizacije tako po 
konceptu kot po možnosti izdelave 
dokumentacije za proizv°dnio, ne
nehna skrb za znižanje oziroma opti
mizacijo zalog, nezadovoljiva ekono
mika, ki zahteva čimprejšnjo selekcijo 
sedanjega širokega programa izdelkov. 
Kakšno je trenutno stanje, če pogle
damo kritične točke od ene do 
druge?

Proizvodni program TOZD Avto
matske naprave bi lahko razdelili v 
naslednje štiri tržne segmente:

— naprave za avtomatizacijo želez
niškega in cestnega prometa

- naprave za avtomatizacijo obde
lovalnih strojev in tehnoloških pro
cesov

— naprave za zaščito pred požarom 
in vlomom

- naprave za varjenje in avtomati
zacijo varjenja * * * * v

omejiti na višino, ki jo predpisuje 
zakon.

Kadrovanje in organizacija:
— kadrovska služba je dolžna pri 

zaposlovanju novih delavcev upošte
vati družbene dogovore in samouprav
ne sporazume,

— zaradi boljše organizacije, izko
ristka delovnega časa in natančne 
opredelitve odgovornosti je potrebno 
takoj pristopiti k izdelavi poslovnika 
za vse sektorje in službe v TOZD,

— z vsemi službami na ravni delov
ne organizacije in SOZD Iskra, ki 
opravljajo za TOZD določena dela 
oziroma pri katerih odnos med njimi 
in TOZD temelji na svobodni menjavi 
dela skleniti samoupravne sporazume,
v katerih morajo biti točno določena 
opravila, njihov obseg in vrednost teh 
opravil itd.

Razširitev materialne osnove za 
delo:

— da bi povečali učinek gospodar
jenja, je potrebno zastarelo opremo 
zamenjati za novo, ki bo omogočila 
sodobnejši tehnološki pristop k izde
lavi orodij (prva faza investicij).

To je le nekje postavka iz obširnega 
akcijskega programa za stabilizacijo 
TOZD Orodja, ki pa bo ob doslednem 
izpolnjevanju srednjeročnega plana za 
leto 1980 še odločneje uveljavil vlogo 
in odgovornost delavcev pri gospodar
jenju in upravljanju z družbenimi sred
stvi. Toliko bolj, ker lahko le takšno 
ravnanje — boljše delo, kvalitetnejši 
samoupravni odnosi in ustvarjanje 
večjega dohodka na podlagi povečane 
produktivnosti dela, zagotovi trajno 
stabilizacijo. g. d;

Karl Hribšek.
Hiter razvoj teh področij v svetu in 

velike potrebe gospodarstva po tej 
opremi zahtevajo visoka vlaganja v 
razvoj in hitro povečavanje fizičnega 
obsega proizvodnje. Tako združujemo 
za razvoj na nivoju DO Avtomatika V 
tem letu 6 % planiranega celotnega 
prihodka. V letošnjem letu načrtu
jemo povečanje prek 70 %, z dodatno 
vključitvijo povečanega izvoza pa bi 
povečanje seglo prek 80 %. Ob tem 
velja poudariti, da temeljna organiza
cija v zadnjih letih praktično ni vla
gala v tehnološko opremo.

Notranja organizacija, priprava 
proizvodnje in delitev dela niso sledili 
tako hitremu povečevanju proizvod
nje. Tako širok proizvodni program in 
elektronika pogojujejo zelo širok 
spekter repromateriala, kar ob neso- 
lidnosti dobaviteljev repromateriala, 
dolgotrajnih uvoznih postopkih ter 
zahtevanih sorazmerno kratkih dobav
nih rokov naših naprav zahteva pove
čevanje zalog in zato angažiranje 
veliko nekvalitetnih kreditnih virov za 
obratna sredstva.

Kljub omenjenim težavam, ki pa se 
že razčiščujejo je 340-članski kolektiv 
v zadnjih letih dosegel procentualno 
kar visok dvig proizvodnje. Gre to le 
na račun tržno zanimivega proizvod
nega programa?

Naš proizvodni program je tržno 
zelo zanimiv, saj se z vgradnjo naših 
naprav avtomatizirajo proizvodni in 
drugi procesi, kar dviguje produktiv
nost ter kvaliteto izdelkov in storitev, 
zagotavlja varnost oz. zaščito človeka 
in naprav, zmanjšanje obsega fizičnega 
dela itd., to pa je ravno tisto, v kar so 
v zadnjem času še posebej usmerjeni 
vsi družbeni napori. Nedvomno bi 
lahko prodali daleč več, kot pa smo 
zapisali v že tako prenapetem planu za 
tekoče leto. Potreben bi bil daleč 
hitrejši razvoj, kot pa ga bo zmogla 
sama temeljna organizacija. Ocenju
jem, da so še zelo skromno izkorišče
ne možnosti dolgoročnega povezo

vanja s kovinsko-predelovalno in stroj
no industrijo, uporabniki opreme kot 
nosilci tehnološkega znanja in insti
tuti, da bi dosegli racionalne in učin
kovitejše naložbe z ustreznim angaži
ranjem bančnega potenciala ter se čim 
hitreje usposobili za kompletno po
nudbo znanja na domačem in tujih 
trgih.

Da bi še bolje izkoristili obstoječe 
rezerve, nameravate tudi pri vas vpelja
ti > ustrezen sistem organizacije pri
prave proizvodnje. Bi nam v kratkih 
besedah razložili kaj bi to pomenilo za 
proizvodni izkoristek v TOZD Avto
matske naprave in kakšno je trenutno 
stanje?

Kot sem že omenil, materialno 
operativna priprava proizvodnje ni 
sledila naglemu povečevanju obsega 
proizvodnje, ki je zahtevna in tipično 
maloserijska oz. kosovna po indivi
dualnih naročilih. Uvedba ustreznega 
sistema mora zagotoviti obvladanje 
priprave proizvodnje, obenem pa 
mora predstavljati prvo stopničko 
priprav za uvajanje računalniškega 
krmiljenja proizvodnega procesa.

Ko že govorimo o stabilizacijskem 
letu, kje so tiste točke, kjer bo morala 
TOZD kot enotna celota še posebno 
vplivati S5 stabilizacijske dogovore 
(zaposlovanje, dvig prolZVOdnj6- manj 
uvoza)?

Nedvomno bo naša temeljna orga
nizacija največ prispevala za stabiliza
cijo gospodarstva z realizacijo visoko 
zastavljenega proizvodnega plana, saj 
vgradnja naše opreme močno vpliva 
na dvig produktivnosti in dosego 
drugih stabilizacijskih učinkov. Obseg 
zaposlovanja bomo omejili s preno
som dela proizvodnje na nove lokacije 
na osnovi združevanja dela in sredstev 
z OZD elektrokovinske industrije. 
Omejevanje uvoza ni najboljša rešitev, 
pač pa moramo bistveno več izvažati, 
oziroma se preko višjih oblik gospo
darskega sodelovanja s tujino v večjem 
obsegu , vključevati v mednarodno de
litev dela.

V pripravah na srednjeročni razvoj 
Avtomatike (81-85) zavzema TOZD 
Avtomatske naprave kot eden mo
čnejših TOZD materialne proizvodnje 
precej vidno in s tem odgovorno 
mesto?

V srednjeročnem obdobju 81—85
bi se morali razvijati znatno hitreje, 
kot pa si upamo napisati v srednje
ročne plane. Predvsem bomo potrebo
vali več sposobnih kreativnih kadrov, 
da bomo oblikovali ambicioznejše 
dolgoročne razvojne koncepte skupaj 
z našo programsko dokaj razdrobljeno 
strojegradnjo in raziskovalno sfero. Le 
s širšim združevanjem dela in sredstev 
ter ustreznim angažiranjem bančnih 
sredstev bomo lahko zagotovili po
trebne pogoje za proizvodnjo, da 
bomo lahko sledili naglo rastočim 
potrebam tržišča in da bomo obenem 
vsebinsko oplemenitili našo ponudbo 
v kompletno ponudbo opreme in 
znania. Š. D.

Člani KonferenceOO sindikata DO Avtomatika so na sestanku razpravljali o 
pomembnih nalogah.
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INDUSTRIJA ELEMENTOV ZA ELEKTRONIKO, LJUB LJANA

TOZD UPORI ŠENTJERNEJ

Poslovno leto se je dobro steklo
Upor je klasičen in „železni“ 

element elektronike, zato tudi 
vedno poraben in iskan. Glavna 
naloga na tem proizvodnem 
področju je trenutno visoka 
zanesljivost in visoko avtomati
zirana tehnološka oprema v 
proizvodnji. Pred temi nalogami 
je delovni kolektiv TOZD Upori 
v Šentjerneju. In kako jim 
uspeva?

V proizvodnji so januarja dobro 
štartali. Proizvodni načrt so fizično 
dosegli z 90 %, finančno pa so prišli 
celo višje — 100%. To je relativno 
dobro in zadovoljni so, pravi Stane 
Močnik, vršilec dolžnosti direktorja 
TOZD. Če računamo, da je po novem 
letu navadno malo teže pognati vso 
„mašinerijo“, res ni slabo. So pa že 
decembra naredili določene reorgani
zacije v proizvodnji in je tako delo 
steklo s polno paro šele sredi januarja. 
Za februar pa kaže še bolje in vse teče 
s polno zmogljivostjo, le da na nekate
rih področjih še manjka naročil.

Tudi zaradi zadržanosti na trgu, s 
katero se srečujejo v Uporih zaenkrat 
ni težav. Naročil je v glavnem dovolj 
in to z domačega trga in za izvoz. 
Tako s prodajo, oz. konjunkturo gre 
dobro, večje vprašanje je kvaliteta. Za 
to so na zunanjem trgu neizprosno 
zahtevni pogoji in tem je treba zado
stiti. Tu gre za kvaliteto in zanesljivost 
uporov in kvaliteto poslovanja. Prav 
zato bodo letos kvaliteti izdelkov in 
servisu na trgu, posvetili vso pozor
nost. Še več pozornosti bodo namenili 
kvaliteti keramičnega dela, saj bodo s 
tem dosegli večjo kakovost in s tem 
seveda tudi manj izmeta in cena bo 
tako mikavnejša.

Cene pa so že eden od večjih 
bistvenih problemov, ki jih morajo 
letos reševati v Uporih. Zaradi ostre 
konkurence so le-te sorazmerno nizke. 
Zato morajo poiskati notranje rezerve

F proizvodnji uporov - stroj zafina- 
lizacijo.
in tako postati konkurenčnejši in 
dostopnejši s cenami. Tega vprašanja 
so se lotili z vso skrbjo in upajo vsaj 
na delen uspeh, čeprav na kvditeto ne 
vplivajo le sami, ampak tudi njihovi 
kooperanti.

Tudi izvoza so se lotili z vso skrbjo. 
Zlasti bodo izboljšah kvaliteto servisa 
na zunanjem trgu. Ker nad polovico 
svoje proizvodnje izvozijo, je zanje 
izvoz zelo pomemben. Januarja so 
predvidevanja dosegli in kot rečeno so 
se lotih dolgoročnejših prijemov za 
izboljšanje. Menijo, da bodo letos 
izvozne načrte v celoti dosegli, čeprav 
položaj na zahodnem trgu ni ravno 
rožnat.

Izvažajo v vse evropske dežele, kjer 
pa se srečujejo z ostro konkurenco 
proizvajalcev elementov za elektro
niko z daljnega vzhoda. Ti so s cenami 
in kvaliteto zelo konkurenčni. Šent- 
jemejčani pa s cenami ne morejo 
konkurirati v nedogled, saj ob viso
kem izvozu nastane vprašanje socialne 
varnosti kolektiva.

Z višjo kvaliteto izdelkov, z izbolj
šano kakovostjo uslug in prodajnega 
servisa so odprte tudi možnosti zniže
vanja stroškov, kar bi bila vsekakor 
tudi dobra rezerva, oz. maneverski 
prostor v konkurenčnih prizadevanjih.

Imajo tudi še nekaj začetnih težav 
po reorganizaciji. TOZD Upori je 
namreč šele z novim letom postala 
samostojna TOZD in taka reorganiza
cija prinese tudi določene probleme. 
Najbolj jih žuli pomanjkanje strokov
nih kadrov. To je že kar pereče. Ni pa 
kakih izgledov za pridobivanje stro
kovnjakov od drugod. __

Kadrovski pogoji v Šentjerneju nišo 
najboljši. Res, da je na Dolenjskem

Iskra na zelo dobrem glasu, vendar je 
' treba ponuditi še kaj več. Tako z 
osebnimi dohodki niso najbolj vabljivi

in tudi stanovanj manjka. Tako je 
zaenkrat videti, da si bodo v glavnem 
morah pomagati sami s pridobivanjem 
strokovnih ljudi s štipendiranjem irj 
izobraževanjem ob delu.

V Uporih pa so optimisti. V pogo
jih, v kakršnih delajo danes so delali 
že tri desetletja, bolje rečeno, zdaj je 
že daleč bolje, tako na področju te
hnologije, kot tudi na področju 
kadrov. Delo teče in tudi entuziazma 
ne manjka. KF

-------------------------------------------------------------------- ^

S kamero po TOZD

TOZD KERAMIČNI KONDENZATORJI ŽUŽEMBERK: V soboto, 23. 
februarja si je kolektiv te tovarne ogledal razstavo o Edvardu Kardelju na 
Gospodarskem razstavišču. Za ogled so organizirali posebne avtobuse. 
Razstava je naredila na obiskovalce močan vtis, saj so med ogledom in po 
njem živahno izmenjavali vtise.

TOZD UPORI ŠENTJERNEJ: Marija Tmnte, Tončka Šantel in Marija 
Vinšek so se v ponedeljek, 18. februarja poslovile in odšle v pokoj. So
delavci in sindikat so jim pripravili prisrčno slovo in darila za spomin. Ena 
od upokojenk je rekla, da se „penziona ne bojijo." Vse tri so doma s 
kmetov in tako ne bo manjkalo dela, gotovo pa ne bo dolgčas, saj na 
polju in v vinogradih opravkov nikakor ne manjka.

TOZD HIPOT IN UPORI ŠENTJERNEJ: Knjižničar v potujoči knjižnici 
Jože Gorenc je zelo pohvalil Iskraše. „Dobri bralci so in vsak mesec mi 
skoraj izpraznijo knjižne police. V glavnem si izposojajo leposlovje in 
nekaj poljudnoznanstvene literature. Delavci v šentjernejski Iskri so od 
delovnih organizacij v novomeški občini najboljši bralci. “

TOZD POTENCIOMETRI IN HIBRIDI: V Hibridnih vezjih že dela 
nova naprava za uravnavanje in rezanje hibridnih vezij. ,,Laser", kakor 
kratko imenujemo to računalniško vodeno napravo, je velika pridobitev, 
saj bo mnogo pripomogla k hitrejši, zanesljivejši in bolj kvalitetni proiz
vodnji integriranih vezij. FY

\----------------------------- ---------------------------------------------------------------- '

TOZD POLPREVODNIKI TRBOVLJE

Mladinci posegajo v širši prosto
Mladi v trboveljski Iskri so 

znani po svoji delavnosti. Že 
leta nazaj so prednjačili v obči
ni s kulturnim delom, izobraže
vanjem in tudi v športu se niso 
dah. V TOZD Polprevodniki 
izdajajo mesečni bilten o doga
janju v tovarni, kar je pomemben 
dejavnik obveščanja za ves ko
lektiv. Zadnji čas pa so navezali 
stike tudi navzven.

Sredi prejšnjega meseca so organizi
rali srečanje z 00 ZSMS Beton Za
savje. Mladi v tej delovni organizaciji 
so po večini mladi delavci iz drugih 
republik in zato so iskali večje nave
zave na Trbovlje, na svojo okolico in 
zlasti bi radi več in bolje delali skupaj 
z drugimi mladinci v Trbovljah. Sestali 
sta se predsedstvi in izvršilna odbora 
obeh osnovnih organizacij ZSMS in 
dogovorili so se za tesnejše sodelo
vanje.

Na tem srečanju so govorih tudi o 
težavah z navezavo stikov z mladimi 
„na terenu11. Nekako ni in ni pobud, 
ne z ene, ne z druge strani. Tako je še 
bolj pomembno, da mladi iz delovnih 
organizacij tesneje in širše sodelujejo.

Lani za dan repubhke so se mladin
ci iz Polprevodnikov udeležih tudi 
občinskega mladinskega športnega 
tekmovanja. Skupna uvrstitev je bila 
zelo dobra, mladi Iskraši so bili prvi v 
šahu in kegljanju. Tudi na zimskih in 
letnih Iskrinih igrah so bili.

Septembra pa so šli po poteh 
spominov iz NOB. Obiskali so tabo
rišče Jasenovac in Kozaro. Ogledali so

Predsednik 10 ZSMS Rado Bostič.
si kraje bolečih spominov 
tudi filme.

Lotih so se tudi zahtevnega udaru1' 
škega dela pri planiranju razširjenj < J
parkirnega prostora, ki ga je čedalje
bolj manjkalo. Vse kar ni zmogel p 
buldožer so mladi iz Polprevodnik0' ( 
zravnali, splanirali in razvozih. Peli$c 
krampi, zvenele so lopate in salvt 
smeha so se mešale med delo.

Največji dosežek trboveljski!1 
mladih Iskrašev pa je vključitev v vs£ 
družbenopolitične organizacije 111 
samoupravne organe. Tako so dobr° 
zastopani v sindikatu, v delavske!11 
svetu in različnih komisijah. Že $c 
čuti enakovreden glas mladih Iskrašev 
pri odločanju in gospodarjenju.

F. Kota!
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DO ISKRA INVEST SERVIS

Poslovno leto se
Tudi v DO Iskra ISE smo z vso 

odpornostjo pristopili k uveljavljanju 
sprejete stabilizacijske politike, ki nai 
bi v težjih pogojih gospodarjenja 
vzpodbujala delavce, da bodo s pove
čanimi prizadevanji in uveljavljanjem 
kakovostnih dejavnikov gospodar
jenja, dosegali čim večji dohodek.

Takoj po izidu resolucije in sprejet
ju dogovora o uresničevanju družbene 
usmeritve razporejanja dohodka v 1. 
1980 je kolegij imenoval strokovno 
komisijo, da preveri razvojni plan za L 
1980 in realizacijo v 1. 1979 in ugoto
vi, če so planirana razmerja v skladu z 
usmeritvami ekonomske stabilizacije s 
tem, da pripravi predlog ustreznih 
ukrepov in programa varčevanja.

Komisija je ugotovila, da kljub 
dobremu gospodarjenju v preteklem 
letu ter odgovornemu in realnemu 
pristopu k izdelavi plana za 1. 1980 
lahko ugotovimo nekatera neskladja v 
odnosu do usmeritev in omejitev spre
jetih v družbenemu dogovoru. Kljub 
nekaterim specifičnostim na področju 
dejavnosti DO, ki imajo pomemben 
vpliv na ugotovljena odstopanja je bilo 
sprejeto izhodišče, da moramo vsa 
naša prizadevanja usmeriti v realiza
cijo družbenega dogovora.

V ta namen je pripravljen predlog 
vrste dodatnih stabilizacijskih ukre
pov, ki bodo naravnani trajneje in 
vključeni v plan naslednjega srednje
ročnega obdobja, kot npr.:

— izpopolnjevanje samoupravne 
organiziranosti z oblikovanjem ustrez
nejših dohodkovnih povezav,

— razvoj kompleksnega sistema 
informiranja,

— vzpodbujanje in stimulativno 
nagrajevanje inovacijske dejavnosti,

— izoblikovanje sistema permanen
tnega dopolnilnega, oz. funkcional
nega izobraževanja delavcev na vseh 
ravneh in dejavnostih,

— dograjevanje, oz. stalno izpopol
njevanje sistema stimulativne delitve 
sredstev za osebne dohodke, z uvaja
njem konkretnejših osnov in meril na 
področju nagrajevanja po uspešnosti 
dela,

— zagotavljanje skladnega delo
vanja samoupravnih in poslovodnih 
organov ter DPO znotraj delovne orga
nizacije ter krepitev povezav v okviru 
SOZD Iskra in z zunanjimi organi, oz. 
DPS in ustreznimi interesnimi skupno
stmi.

Da bomo ustrezno realizirali dogo
vorjena razmerja in omejitve na po
dročju koriščenja sredstev sklada 
skupne uporabe ter sredstev za osebne 
dohodke smo na ravni DO že izdelali

je dobro steklo
predlog okvirnega programa slabili23- 
cijskih ukrepov in DredW 
Volče vanja.

Predlog stabilizacijskih ukrep°v 
zajema:

— ostre omejitve na področju pred-
videnega zaposlovanja ^

— znatno znižanje poslovnih sred- qs
štev brez amortizacije (globalno23 V(j 
DO in v okviru tega različno po obra- ^ 
tih, oz. dejavnostih) ni

— odločno znižanje s planom pred- 
videnih nadur, čeprav so pogojene 5 £, 
specifičnostjo naše dejavnosti,

— povečanje dohodka s poveča- 
njem individualne produktivnosti del3 ya 
in sprejemanjem novih poslov. , lj

Na področju programa varčevanj3 j.

1

so predvideni konkretni ukrepi n3 j, 
področju boljše izkoriščenosti delov ^ 
nega časa ter varčevanja z energijo ij1 
sredstvi, omejitvijo dela po pogodbah 
itd. '

Ukrepi za doseganje zastavljenih 
ciljev bodo zajeli predvsem:

— smotrne ukrepe za omejitev fluk- - 
tuacije,

— znižanje odsotnosti, zlasti odsot
nosti zaradi bolezni do 30 dni,

— uvajanje fleksibOnejše izrab6 
delovnega časa z morebitnim uvaja
njem deljenega delovnega časa,

— uvajanje smotrne delitve dela 2 
ustreznimi prerazporeditvami in zago
tavljanjem enakomernejših obreme
nitev delavcev,

— uvajanje potrebnih organizacij 
skih sprememb za zagotavljanje racio
nalnejšega poslovanja in komunici
ranja,

— uvajanje normativov dela 10 
materiala za dejavnosti, kjer to še ih 
realizirano,

— dodatno stimuliranje izredno 
dobrih delavcev ter predlogov raciona
lizacij in izboljšav s strani delavcev, 
neposredno v osnovnih dejavnostih.

— zagotovitev varčevanja z energij0 
z uvedbo dopolnjenih oz. spremenj6- 
nih režimov obratovanja naprav itd.

Na področju koriščenja sklada 
skupne porabe smo, razen na področ
ju stanovanjske izgradnje in izobraže
vanja, znižali predvidene postavke ter 
jih pravili v okvire predvidene z druž
benim dogovorom.

Predlog stabilizacijskih ukrepov ter 
varčevanja smo obravnavali na vseh 
organih samoupravljanja in v okviru 
DPO. V tem času pa gre h koncu ra2" 
prava po sindikalnih skupinah. P° 
zaključeni široko zasnovani razpravi,v 
katero bodo vključeni vsi člani kolek
tiva pa bo na vrsti konkretizacija, of 
podrobna opredelitev po posameznih 
obratih in področjih ter sprememba 
splošnih samoupravnih aktov.
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oi “^dustrija za telekomunikacije

Obravnava poslovnih rezultatov
■ j X temeljnih organizacijah so se te
* „1 zaključile obravnave rezultatov 

Sevanja za preteklo leto in odlo
gi6 o delitvi dohodka. Razprave so 
tete v. letošnjem letu nedvomno kvali-

jše od prejšnjih let, kar je omogo- 
predvsem predčasna izdelava 

j Matkov, vključitev širšega kroga 
jvcev v pripravo gradiva in seveda 
^ izkušnje iz preteklih let. Sistem 
Računa rezultatov poslovanja je 

na obseg dela zelo zahteven in 
jn 0 so morali delavci v organizacijski 

računovodski službi vložiti prej 
j^Pravo, da bodo zaključni računi 

^anj in oddani pravočasno.
.pregled rezultatov nam pokaže, da 

' Po i a 0<^ temeljnih organizacij ni
• .kovala z izgubo in da bodo prakti- 
jde*1 z 0 vse temeljne organizacije lahko

• 8otovile sredstva za skupno porabo 
iriU' , razširitev materialne osnove. Naj- 
iegs ' Jši rezultat med proizvodnimi 
laf .željnimi organizacijami je dosegla 
of' . rrieljna organizacija Števci, kar pa ne 
ilco' Odstavlja presenečenja, saj imajo 
lis" ^ 
alv<

svojstven proizvodni program, poleg 
tega pa tudi njihovo poslovanje zago
tavlja tako uspešne poslovne rezultate. 
Skupno od vseh temeljnih organizacij 
pa je najboljši Center za elektroopti- 
ko. V največjih težavah je tovarna 
Vega, ki se postopno, vendar težko 
bori z težavami pri uvozu materiala in 
izvozu izdelkov. Vega je tudi prostor
sko omejena v območje, ki ni ustrez
no za razvoj industrijske proizvodnje 
in bo zato morala čimprej spremeniti 
lokacijo.

Rezultati delovne organizacije 
bodo znani v nekaj dneh, ugotavljamo 
lahko, da bodo precej boljši od lan
skih. Letošnja delitev čistega dohodka 
je okvirjena s stabilizacijskimi ukrepi, 
kar zagotavlja več sredstev za razširi
tev materialne osnove in manj za 
skupno porabo. Glede na pereče sta
novanjske probleme so temeljne orga
nizacije precej sredstev čistega dohod
ka namenile tudi za stanovanjsko 
gradnjo.

Nace Pavlin
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Uspešno sodelovanje tovarne 
Merilnih instrumentov
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■n DO Dalmacija
Tovarna merilnih instrumentov 
iz Otoč že dlje uspešno sodeluje 
z delovno organizacijo DAL
MACIJA iz Dugega Rata, zato 
bi radi našega poslovnega part
nerja predstavili tudi ostalim 
Iskrašem.

D0 Dalmacija ima svoje obrate v 
Jecu Dum 20 km jugo
/hodno od Splita. Občinsko središče 
L Orniš ob reki Cetini. Tovarna leži 
j? ob morju, na tovarniškem „ dvori- 
u‘pa pristajajo ladje, ki dovažajo 

kovine in odvažajo polizdelke.
•. ^ DO je zaposlenih 1200 delavcev, 
q so organizirani v petih TOZD. 
snovni proizvodni program je proiz- 

gSa FEROLEGUR, la jih nato je- 
Me uporabljajo za izdelavo pleme- 

|nitlh jekel.
Zelo zanimiv je razvoj tovarne, 

^hetek proizvodnje sega v leto 1909 
, tani so praznovali 70-letnico svojega 
kovanja. V prvem obdobju so proiz- 

jSjali kalcijev karbid in cianide. Tuji 
^briki tovarne so močno izkoriščali 
elavce, zato je že zgodaj nastalo 

,°bro organizirano delavsko gibanje,
Kl je tudi v NOB prispevalo svoj delež. 

po 1. 1945 in obnovi tovarne so

pričeli s proizvodnjo kalcijevega karbi
da, ferolegur in tehničnih phnov. Za 
proizvodnjo so uporabljali štiri elektro 
peči z močjo 5 MW na posamezno 
peč. Seveda je šel razvoj tovarne s 
hitrimi koraki naprej. Z izgradnjo 
dveh peči z močjo po 20 MW in izgra
dnjo operativne obale, na kateri lahko 
pristajajo ladje z nosilnostjo do 
60.000 BRT, seje proizvodnja močno 
povečala.^ Danes proizvaiain p^jjzno 
ICO Ion terokroma na dan, 901 fero- 
mangana, ali silikomangana in razne 
tehnične pline (kisik, dušik, argon, 
acetilen).

Rude (surovine) za proizvodnjo 
ferolegur kupujejo v Afriki, SZ in 
Albaniji, polizdelke pa skoraj vse izvo
zijo, od tega 90 % v ZDA.

Nakupovanje surovin na vzhodu je 
eden redkih primerov v naši državi. 
Vse proizvode prodajo na področje 
konvertibilne valute, in na ta način 
doprinesejo lep delež k izvozu. Lan
skoletni izvoz je znašal prek 30 milijo
nov dolarjev.

Proizvodnja ferolegur je akumula
tivna, ima pa tudi svoje slabosti. Ker 
je cena odvisna od cen na svetovnem 
trgu, je poslovni uspeh delovne organi
zacije zelo odvisen od nihanja teh cen.

Delo, ki ga opravljajo delavci ob 
pečeh, v transportu in drugih službah, 
je naporno (prah, temperatura). Zato

^občnega zbora kranjskih strojnikov.
---------------------- ----------------------

Razpis natečaja

Uredniški odbor za pripravo kronike ob 35-letnici DO ISKRE ELEKTRO
DE HANI KE razpisuje

Natečaj za posnetek iskre - elektromehanike 
del v KRANJU.

STARI in novi

Posnetek bo uporabljen za naslovno stran (ovitek) kronike, ki bo tiskana v letu 
'981.
Pogoji razpisa:
'■ Vsak avtor lahko prispeva za natečaj:

— 6 barvnih fotografij — najmanjša velikost 20 x 20, oz. 20 x 25 cm,
— 6 barvnih diapozitivov — velikost 6x6 cm,
— 6 barvnih diapozitivov — velikost 24 x 36 mm.

2. Posnetek ne sme biti starejši od 2 let.
2. Vsa dela morajo biti opremljena z:

— imenom in priimkom avtorja, oz. z njegovo šifro in
— datumom nastanka dela.
Uredniški odbor bo predlagal delovni organizaciji odkup najboljših treh del iz 
vsake skupine. Delo, ki bo izbrano za naslovno stran kronike, bo še posebej 
nagrajeno.
Z odkupom odstopi avtor delovni organizaciji vse avtorske pravice in pravice 
ponatisa.

6. Dela je treba poslati najkasneje do 31. oktobra 1980 na naslov: ISKRA— 
ELEKTROMEHANIKA KRANJ, Savska loka 4, 64000 KRANJ z oznako 
..NATEČAJ 35", ali pa jih oddati osebno tajnici ing. Vehovca - telefon 2867.

2- Rezultati razpisa bode objavljeni v časopisu Iskra pred 29. novembrom 1980 
8. Odklonjena dela bodo vrnjena avtorjem najkasneje do 31. 12. 1980.
8. Uredniški odbor ne odgovarja za poškodbe, ki bi nastale med transportom.

J
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so storili vse, da bi te napore omilili. 
Danes proizvodnja teče neprekinjeno, 
delajo v treh izmenah. Za izboljšanje 
delovnih pogojev in standarda delav
cev so predvsem v zadnjih letih storili 
veliko. Zgradili so sodoben obrat 
družbene prehrane s samopostrežno 
restavracijo, hotel B—kategorije za 
delavce, ki so prišli iz drugih krajev, 
rekreacijsko-športne objekte in drugo.

Veliko pozornost posvečajo reše
vanju stanovanjske problematike. 
Delavcem nudijo ugodne kredite pri 
gradnji, nakupu in adaptacijah. Lani 
so zgradili stanovanjski blok, v kate
rega se je vselilo 64 družin njihovih 
delavcev. Delavci in krajani koristijo 
skupne zdravstvene usluge. Tudi za 
varstvo okolja so namenili precej sred
stev in sicer za izgradnjo skupne 
naprave za filtriranje dimnih plinov. 
Dosegli so 98 % absorbcijo trdih 
delcev.

V srednjeročnih razvojnih progra
mih predvidevajo izgradnjo še ene 
peči za proizvodnjo ferosilicija, perlita 
in specialne pene za gašenje. Poleg 
tega pa želijo vlagati sredstva tudi v 
industrijo naše vrste, predvsem zaradi 
možnosti zaposlovanja krajanov in 
uvajanja čistejše industrije. Zavedajo 
se namreč, da živijo na turističnem 
območju, kjer je širjenje metalurgije 
nesprejemljivo.

Zavedajo se tudi, da morajo še 
veliko storiti pri reševanju problemov 
znotraj in izven tovarne. Sem sodijo 
predvsem nagrajevanje po delu, orga
nizacijska problematika in drugo.

Že v uvodu smo omenili sodelo
vanje z Iskro, ki bi ga sedaj opisali 
nekoliko podrobneje. Dogovorili smo 
se za sodelovanje pri proizvodnji mi
niaturnih indikatorjev. Po izdelanem 
programu bi v Dalmaciji v letu 1980 
izdelali 170.000 indikatorjev z uvože
nimi merilnimi sistemi, vzporedno bi 
pričeli z osvajanjem montaže našega 
merilnega sistema B—8A in določenih 
izvedenk instrumentov.

netos naj bi delalo v Dalmaciji na 
montaži indikatorjev približno 40 
delavcev. V letu 1981 predvidevamo 
prenos celotne montaže, pri nas bi 
ostala le izdelava sestavnih delov. 
Prodaja indikatorjev bi še nadalje 
tekla prek Iskre. Decembra smo pri
čeli s poučevanjem kadrov (mojster, 
tehnolog in kontrolor) in nadaljevali v 
januarju s poučevanjem skupine de
lavk. V teku je tudi izdelava vse po
trebne opreme in montažnih pripo
močkov. V Dalmacijo smo že odposla
li montažne mize in vozičke, oprem
ljamo pa tudi že montažni prostor v 
tovarni Dalmacija.

V februarju bomo izdelali poskus
no serijo 2200 kosov, nakar bo sledil 
začetek montaže. Mesečna dinamika 
bi postopno naraščala do količine 
20.000 indikatorjev, ki bi jo dosegli v 
drugi polovici letošnjega leta. Priuče- 
vanje naslednje skupine delavcev se bo 
pričelo predvidoma v aprilu ali maju.

Jože Budič

Strojniki 
kranjske občine 
pregledali 
svoje delo

Društvo strojnih inženirjev in te
hnikov Kranj, katerega člani so v 
glavnem iz naše organizacije združe 
nega dela — Elektromehanike, so se 
zbrali na svojem rednem občnem 
zboru dne 13. 2. 1980. Pregledali so 
delo in poslovanje v letu 1979 ter 
sprejeli plan dela za letošnje leto. 
Nadaljevali bodo z dopolnilnim izo
braževanjem svojega članstva, in to s 
strokovnimi predavanji s strokovnimi 
filmi in ekskurzijami. Prav tako bodo 
pomagali pri izvajanju širših progra
mov izobraževanja in informiranja v 
kranjski občini.

Za marec pripravljajo strokovno 
ekskurzijo v NE Krško, za katero 
vlada med članstvom precejšnje zani
manje.

Na občnem zboru so izrazili svojo 
hvaležnost za dosedanjo pomoč, ki jo 
je društvu nudila OZOTK Kranj pa 
tudi Klub gospodarstvenikov, ki je 
brezplačno posojal svojo dvorano za 
potrebe društva. Posebej je bila na 
občnem zboru izražena zahvala TOZD 
Vega iz Ljubljane, ki. je društvu poklo
nila grafoskop ter s tem pokazala 
veliko razumevanje za naše delo.

Člani društva DSIT pa se dobro 
zavedajo tudi odgovornosti bodočega 
dela, ki bi moralo biti še boljše in 
učinkovitejše. D

DELOVNA ORGANIZACIJA ELČKTROZVEZE

Občni zbori 00 sindikata
Temeljne organizacije DO Elektrozveze, ki so na območju občine 

Vič-Rudnik, so imele od 15. do 19. februarja občne zbore OO sindikata. 
Iz poročil in razprav, ki so nato sledile, je razvidna velika prisotnost 
sindikata pri reševanju tekočih problemov, katerih v movoustanovljeni 
DO ni manjkalo. Precej stvari je bilo potrebno vskladiti, ali preurediti, da 
je lahko nova organiziranost zaživela, vendar je še vedno ostalo marsikaj 
nedorečenega. Te probleme bo v prihodnje vsekakor potrebno razčistiti, 
iz planov dela za 1980 pa je razvidno, da se namerava sindikat resno 
spoprijeti z vsemi nepravilnostmi, ki ovirajo nemoteno delo v njihovi 
temeljni organizaciji.

O problemih in delu C OS v posa- benopolitičnega sistema, prav tako pa 
meznih TOZD bomo še spregovorili v moramo v bodoče več storiti na siste- 
naslednjih številkah našega časopisa, mu nagrajevanja po rezultatih dela. To 
sedaj pa podajamo povzetek iz poro- so težke naloge, ki čakajo nove izvršil- 
čila o delu IO sindikata na lokaciji ne odbore in komisije sindikata.
Iskra Hoijul, ki gaje podal predsednik V preteklem obdobju je IO sindi- 
KO sindikata Iskra Hoijul Matija kata imel 18 sej, na katerih je obrav- 
Kržič: naval tekočo problematiko — eviden-

„December 1978 je bil prelomnica tiral delegate v posamezne komisije in 
za TOZD Elektronika v Horjulu, delegacije. Na pobudo Koordinacije 
Tedaj se je delovni kolektiv odločil za sindikata je tudi zaživel aktiv ZSMS. 
novo organiziranost proizvodnje. Z Posamezni člani so se udeleževali 
reorganizacijo se je TOZD razdelila na posvetovanj in seminarjev družbeno- 
več novih samostojnih enot, od kate- pohtičnega značaja, 
rih imata dve sedež v Horjulu. Organizirali smo razne prireditve in

Tedaj smo se tudi odločili, da proslave — 8. marec, 27. april, 1. maj; 
bomo na lokaciji delovali skupno in 9. maja so se člani udeležili tradicio- 
tako usklajevati interese posameznih nalnega pohoda po poteh tovarištva in 
TOZD in seveda s tem tudi naše. Pred spominov; 4. juhja — ob dnevu Iskre 
sindikat kot družbenopolitično orga- se je tovariškega srečanja udeležilo 
nizacijo so se postavile težke in za- prek 100 članov; 29. novembra — ob 
htevne naloge: dnevu republike smo podelili jubilejne

— dosledno uresničevati samo- nagrade za 10, 20 in 30-letno delo v
upravno organiziranost Iskri.

— bolje in kvalitetneje delati in Skozi vse leto smo tesno sodelovali
smotrneje gospodariti s predstavniki JLA z Vrhnike. Skupno

— dvigniti življenjsko raven delav- smo organizirali razstavo orožja v naši
cev tovarni, proslavo ob dnevu letalcev,

— z neposrednim sodelovanjem ter proslavo ob jubilejnem letu KPJ. 
zastopati interese delavcev s predlogi Ves ta čas smo tudi pomagali socialno 
pri izbiri vodilnega in vodstvenega šibkim in sodelovali z osno«^ *0;~ 
kadra ter članov - delegatov raznih "-rju;
Ivunušij samoupravnih organov Glede na novo organizacijo DO, oz.

— organizirati referendume, na TOZD je bistveno reorganiziran tudi
katerih so bili sprejeti akti, ki so sindikat. Kljub temu, da so organizi-
osnova za nadaljnje delo in obstoj rane OOS v TOZD, bo nujno tudi
novih temeljnih organizacij vnaprej obdržati koordinacijski odbor

— obveščati delavce o vsem, kar se na lokaciji, katerega naloge so zlasti
dogaja. skupne akcije, kot npr. organiziranje

Ne morem trditi, da je sindikat proslav, rekreacijo in oddih itd. 
opravil svoje poslanstvo pri samo- Na koncu pa bi pozval vse člane
upravljanju in na družbenopolitičnem našega kolektiva, da pokažejo delovno 
področju. Vse premalo pozornosti je vnemo, medsebojno razumevanje in
posvečal delegatskemu sistemu, pre- strpnost pri reševanju tekočih proble-
malo je angažiral mlade, sposobne mov, kajti ob zaostrenih pogojih go- 
posameznike, ki želijo aktivno pora- spodarjenja nam bo to še kako po
biti svoje sile pri graditvi našega druž- trebno.“ Boris Čerin

Matija Kržič (na levi) je poročal o delu sindikata v Horjulu.

ISKRA - ŠOLSKI CENTER KRANJ, p.o.
64001 KRANJ, Savska loka 2

razpisuje

po sklepu odbora za medsebojna razmerja delavcev v združenem delu v usmerjenem 
izobraževanju naslednja prosta dela in naloge:

UČITELJA SPLOŠNIH PREDMETOV
za poučevanje slovenskega jezika 
POGOJ: profesor slovenskega jezika

UČITELJA SPLOŠNIH PREDMETOV
za poučevanje slovenskega in angleškega jezika ali slovenskega in nemškega jezika 
POGOJ: profesor slovenskega in angleškega jezika ali profesor slovenskega in 
nemškega jezika

UČITELJA SPLOŠNIH PREDMETOV
za poučevanje zgodovine
POGOJ: diplomirani zgodovinar (profesor)

UČITELJA SPLOŠNIH PREDMETOV
za poučevanje biologije
POGOJ: diplomirani biolog (profesor)

UČITELJA SPLOŠNIH PREDMETOV
za poučevanje kemije 
POGOJ: profesor kemije

UČITELJA STROKOVNIH PREDMETOV
za poučevanje elektro predmetov
POGOJ: diplomirani inženir elektrotehnike elektronik

UČITELJA SPLOŠNIH PREDMETOV
za poučevanje obrambe in zaščite
POGOJ: Fakulteta za sociologijo, politične vede in novinarstvo, smer SLO

Zaželeno je, da imajo kandidati opravljen pedagoški strokovni izpit.
Delo se združuje za nedoločen čas s polnim delovnim časom.
Kandidati naj pošljejo ali oddajo osebno pisne prijave z dokazili o izpolnjevanju 

pogojev v 15 dneh po objavi na Iskra—Šolski center Kranj, 64001 Kranj, Savska 
loka 2.

O izbiri bomo prijavljene kandidate obvestili v 30 dneh po preteku roka za 
vložitev prijav.
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INDUSTRIJA IZDELKOV ZA ŠIROKO POTROŠNJO

KS ZSM DO ŠIROKA POTROŠNJA

Aktivneje dokazovati
svojo prisotnost

Sestanek koordinacijskega 
sveta ZSM Široke potrošnje, ki 
je bi! v Škofji Loki 20. februar
ja, je dokazal, da se mladina želi 
plodneje vključiti v delo samo
upravnih organov in ostalih 
družbenopolitičnih organizacij.

Mladinci so se na sestanku, ki mu 
je prisostvoval tudi predsednik KOS 
Široke potrošnje Maijan Može, dogo
vorili, da bodo v letošnjem planu dela 
upoštevali tudi teze CK ZKJ, ki je 
obravnavalo vprašanje delovanja mla
dinske organizacije. S tem v zvezi se je 
v razpravo vključil tudi Marjan Može, 
ki je poudaril, da je iz poteka in vse
bine občnih zborov 00 sindikata 
razvidno, da mladina v delu samo
upravnih organov in družbenopoliti
čnih organov skoraj ni prisotna, da 
ZSMS še vedno obravnavamo kot 
ločeno organizacijo obrobnega po
mena. Poudaril je, da imajo svojo 
vlogo pri tem tudi člani sindikata in

ZK, ki so pokazali vse premalo pri
pravljenosti za pomoč pri delu mla
dinske organizacije.

Na osnovi ocene uspešnosti dela, so 
se člani KS ZSMS dogovorili za vse

bino delovnega posvetovanja o proble
matiki dela te družbenopolitične orga
nizacije, na katerem bodo organizirali 
tudi letno konferenco. Mladinci so 
podprli tudi stališče sindikata, da se 
vse družbene in poUtične sile vključijo 
v stabilizacijska prizadevanja. Svoj 
prvi prispevek bodo mladi uresničili s 
prestavitvijo delovnega posvetovanja 
iz prvotno predvidene Sežane v Škofjo 
Loko, predvideno trajanje pa skrčih 
na en dan. Odločili so se tudi za 
zmanjšane stroške prehrane udele
žencev.

S sestanka KS ZSMS Široke potrošnje.

Pred novimi nalogami
O delu sindikata Široke potrošnje, o poteku občnih zborov in o načrtu za 
delo vnaprej smo pred letno konferenco sindikata Delovne organizacije 
vprašali za oceno predsednika KOS Široke potrošnje Marjana Možeta.

Kako so potekali občni zbori 00 
sindikata v TOZD Široke potrošnje?

V roku so v vseh temeljnih organi- 
ZStijah pripravili občne zbore sindi
kata, v glavnem je Dlia Uidi lidelcžba 
zelo dobra pa tudi obravnavane teme 
se niso dosti razlikovale. V ospredju je 
bil povsod gospodarski plan temelj
nih organizacij in DO, prihodnost 
TOZD torej. Menim, da je takšna 
vsebina občnih zborov plod trenut
nega položaja — tako so v nekaterih 
temeljnih organizacijah, kjer je to pač 
najbolj aktualno, več poudarka na
menili investicijam.

Za TOZD, ki izdelujejo široko- 
potrošne izdelke je nekaj osnovnih 
vprašanj istih. Gre predvsem za maksi
mirane cene širokopotrošnfli izdelkov, 
ki marsikje niso več kos cenam repro- 
materiala. So člani sindikata razprav
ljali tudi o tej tematiki?

Na vrsti občnih zborov je bilo vpra
šanje ekonomske domiselnosti v zvezi 
z maksimiranimi cenami končnih 
izdelkov v ospredju. Pri določenih 
izdelkih so ugotovili, da prodajna cena 
ne pokriva več proizvodnih stroškov, 
težave pa se pojavljajo tudi v prometni 
sferi. Stalno se je potrebno spopadati 
z zahtevami prodajalcev po visokih 
rabatih, marsikje še niso zadovoljivo 
urejeni odnosi z Iskro Commerce, 
neurejeno pa je tudi stanje okrog 
uvoza in izvoza.

Kakšna stališča pa so zavzeli člani 
00 sindikata v zvezi z zahtevami po 
preusmeritvi proizvodnje v ustvarjanje 
čimvečjih izvoznih potencialov?

Na domala vseh sestankih so člani 
odločno zahtevah preusmerjanje pro
izvodnje v večje izvozne sposobnosti. 
V to jih sili tudi želja po investiranju 
— elaborati morajo namreč vsebovati 
postavke o večanju izvoznih zmoglji
vosti, novih gradenj in razširitev. Prav 
na tem področju je bilo moč še po
sebej opaziti povezanost dela sindi
kata z vodilnimi organi.

. Iz dnevnih redov občnih zborov je 
bilo razvidno, da je bila povsod osred
nja tema vključevanje v stabilizacijska 
prizadevanja...

Občni zbori so bili v celoti posve
čeni temu vprašanju. Izkazalo se je, da 
je potreba po drugačnem delu prodrla 
v zavest vseh delavcev, v vse plasti 
proizvodnje. Na sestankih so bile 
izgube deioVT.egž Č2S5: neopravičena 
bolovanja, nizka produktivnost, osred
nje kritične točke razprav. Članstvo je 
osvojilo miselnost, da je potrebno 
zmanjševati materialne stroške, eno
glasno t je bila sprejeta omejitev sred
stev skupne porabe. Hkrati se vse 00 
sindikata strinjajo, da je treba bistve
no dvigniti produktivnost in v zvezi s 
tem pospešiti izvoz. Povsod so pregle
dali dosedanjo delo in ugotovih, da je 
mogoče še marsikaj storiti!

Bliža se obdobje obravnave za
ključnih računov. Kakšne so lansko
letne izkušnje?

Ugotovili smo, da je akcija „za- 
ključni račun" postala stalna, na 
obravnave se povsod temeljito priprav
ljajo. Tudi letos pričakujemo vrsto 
koristnih sindikalnih predlogov. 
Vendar pa je pohvali na rob potrebno 
dodati še kritiko - sprejemamo tudi 
vprašljive plane, marsikje jih spreje
majo z zakasnitvami, letos pa je še 
vedno večina TOZD, kjer plana sploh 
še niso sprejeli. Resda so povsod osvo- 
jili prodajne plane, vendar pa gospo-

Marjan Može.

Posvetovanje bo predvidoma 29. 
marca v sejni sobi poslovne stavbe v 
Škofji Loki, vsebovalo pa bo preda
vanje o vlogi KS ZSMS v združenem 
delu, seznanitev s poslovanjem in per
spektivo DO, obravnavali pa bodo 
tudi planske usmeritve Široke potroš- 
nje- Stane Fleischman

darski ostajajo v ozadju. Vendar pa je 
treba kritiko dopolniti tudi z dej
stvom, da v vse načrte pospešeno vgra
jujemo stabilizacijske ukrepe.

Kakšne so bilč -2-™ značilnosti 
dela sindikata v letu 1979?

V prvi vrsti moram pohvaliti izved
bo akcije NNNP—79, ti je bila povsod 
pripravljena na zavidljivi ravni. Skoraj 
nikjer se niso omejili le na „obvezni 
del," temveč so v okviru svojih spo
sobnosti prispevali še precej več. To 
velja tudi za celotno področje SLO in 
družbene samozaščite, kjer uspešno 
potekajo akcije za podružbljanje.

V preteklem letu sindikati niso bili 
dovolj uspešni pri skrbi za počutje 
delavcev ob delu. Odprta je še vedno 
vrsta vprašanj; nerešen je status dislo
ciranih obratov. Šibka točka pretekle
ga leta je bila tudi kadrovska politika, 
izobraževanje sindikalnih delavcev, 
premalo pa je bilo narejenega tudi v 
zvezi s samoupravnimi aktivnostmi, 
čeprav smo sprejeli vrsto samouprav- 
nihsporazumov.

Še vedno so nerešeni dohodkovni 
odnosi znotraj DO in navzven. Reše
vanje tega vprašanja je tolikanj bolj 
aktualno, saj je v naši DO dovolj 
možnosti za preraščanje ozkih kupo
prodajnih odnosov. Stvari pa se odvi
jajo počasi tako, da premike na tem 
področju pričakujemo šele v smerni
cah za srednjeročno obdobje. Neure
jene ednose je moč opaziti tudi na 
relaciji TOZD—SIS, zlasti skupnosti 
zdravstvenega varstva. Prav zaradi 
neustrezne organiziranosti našega 
zdravstva imamo precejšnje izgube 
delovnega časa.

V preteklem obdobju je bilo delo 
sindikata izredno obsežno in naporno. 
Poleg preraščanja iz nekdanje obrob
ne, za ozimnico skrbeče družbeno- 
pohtične organizacije, smo precej 
pripomogli h okrepitvi DO, k delo
vanju delegatskega sistema, rezultati 
pa dokazujejo, da smo nekaj storili 
tudi pri vplivu na načine poslovnega 
dogovaijanja.

In kakšne so osnovne naloge za 
delo v bodoče?

Že navedene slabosti dela v prete
klem obdobju nam nalagajo vrsto 
obveznosti, poleg njih pa je še precej 
novih. Poleg samoupravnega in gospo
darskega področja imamo še ogromno 
obveznosti zlasti na področju družbe
nega standarda in vključevanja teh 
zahtev v investicijske načrte, odprto je 
še vprašanje množičnosti športa, 
kulture, povsem pa je nerešeno tudi 
vprašanje letovanja naših delavcev. 
Marsikaj bo potrebno urediti tudi 
okrog kadrovske politike, izobraže
vanja, gospodarskih in samoupravnih 
načrtov. V ospredju so vsekakor stabi- 
Uzacijska prizadevanja, v okviru tega 
pa . povečevanje produktivnosti, 
zmanjšanje izgub delovnega časa, 
zmanjševanje stroškov, mobilizacija 
ostalih družbenopolitičnih organi
zacij, zlasti ZSMS! stane Fleischman

V Škofji Loki so na zboru delovnih ljudi DSSS Široke potrošnje v petek, 22. 
februarja obravnavali in sprejeli zaključni račun za leto 1979. Udeležba na 
zboru je bila zelo dobra, predlagano gradivo pa so prisotni enoglasno sprejeli.

Gradnja novih tovarniških prostorov v Železnikih pospešeno napreduje. 0tg: 
pred mesecem dni smo objavili fotografijo, na kateri je bila le ogromna M ,., Seiti
za zaklonišče, današnja pa že prikazuje betoniranje temeljev in betonske 
strukcije. Prizadevanja gradbenikov so še toliko uspešnejša, ker delajo ^
težkih vremenskih pogojih.

Tovarniško dvorišče na Vrhniki so razširili in postavili velik šotor, ki bo služil kot skl^j
Vanj že nameščajo skladiščne regate, pridobitev pa je za Tovarno anten in ante11 
pribora velikega pomena. Skromne in razdrobljene skladiščne zmogljivosti so narr'.; 
resno ovirale nemoteno proizvodnjo, šotor pa hkrati predstavlja tudi prvo fazo inv#' 
katerih smo v glasilu že pisali. OsiPri širitvi tovarniških prostorov so naleteli na nepredviden problem — majhna hišicS'^ 
na fotografiji ob šotoru na levi strani, je v zasebni lasti, z. lastnikom pa se nikakor ne ^r.JP

i » n vf f »-nn *•« to /o / /y-i ^ o //o hlfir+n rtbt # o vi-i / /Vo eo ri r\ /Vi I/Z1 Ti Ijv *sporazumeti za odkup. Žal je lokacija hišice tako tesno ob tovarni, da se dogovori m 
mogli vleči v nedogled. Mi lahko samo apeliramo na razumevanje lastnika . . . ®na.

10,

V prostoru obrata družbene prehrane v Tovarni elektromotorjev in gospodinjskih ap< 
v Železnikih so člani tamkajšnjega foto kluba pripravili razstavo najboljših fotografiji^. 
članov. Že pred časom smo poročali, da so fotografi, ki delujejo v tem klubu, 
prehodno Puharjevo nagrado za najboljša dela na razstavi gorenjske fotografije v K jilo£r 
Klub deluje pod mentorstvom mojstra fotografije Vlastje Simončiča šele nekaj niejfdstv 
kljub temu pa člani nizajo uspehe drugega za drugim. Visoko kvalitetno raven del 
članov dokazujejo tudi dela, ki so jih razstavili v tovarniški menzi.

—^ločj

ISKRA - industrija Širokopotrošnih izdelkov 
Široka potrošnja, n. sol. o. Škofja Loka 
TOZD Tovarna radijskih sprejemnikov 
Sprejemniki, n. sub. o. Sežana

Skladno z določili statuta delavski svet

čtn< 
1 o; 
% 
Gle 

^ki

razpisuje %U
naslednja dela in naloge delavcev s posebnimi pooblastili in odgovornostmi &, SC:
obdobje štirih let

1. POMOČNIK DIREKTORJA ZA PROIZVODNJO

P
V

k. 81Pogoji: ,-PUbl
Poleg splošnih pogojev se za opravljanje del in nalog zahteva še Višja šola elektro« ^ 
strojne stroke, ali višja šola za organizacijo in 5 let delovnih izkušenj.

Hi
i
Poleg splošnih pogojev se za opravljanje del in nalog zahteva še Visoka šola elektrct) o, 
stroke, šibki tok in 5 let delovnih izkušenj. Stan

Nej 
K).f

2. VODJA RAZVOJNEGA SEKTORJA
Pogoji:

3. VODJA SEKTORJA ZA KONTROLO KVALITETE IN ZANESLJIVOSTI
Pogoji:
Poleg splošnih pogojev se za opravljanje del in nalog zahteva še Višja šola elekt^l^. 
stroke ali višja šola za organizacijo dela in 4 leta delovnih izkušenj. N

4. VODJA ENOTE ZA VZDRŽEVANJE DELOVNIH SREDSTEV
Pogoji:
Poleg splošnih pogojev se za opravljanje del in nalog zahteva še Višja šola stroj1" 
stroke in 4 leta delovnih izkušenj.

5. VODJA ENOTE ZA PROIZVODNJO TRANSFORMATORJEV IN TEU6' 
VIZIJSKIH STABILIZATORJEV

Pogoji:
Poleg splošnih pogojev se ža opravljanje del in nalog zahteva še Višja šola elektrl 
stroke ali višja šola za organizacijo dela in 4 leta delovnih izkušenj.

6. VODJA ENOTE V KRANJU ZA PROIZVODNJO OJAČEVALNIK NAPRAV|
Pogoji:
Poleg splošnih pogojev se za opravljanje del in nalog zahteva še Višja šola elekt' 
stroke ali višja šola za organizacijo dela in 4 leta delovnih izkušenj.

Pri pogoju „Višja šola za organizacijo dela" se zahteva kot predhodna izobrazb3 
srednja šola elektro ali strojne stroke.

Kandidati morajo imeti moralno politično neoporečnost.
Kandidate vabimo, da pošljejo prijave z dokazili o izpolnjevanju razpis’1"1 

pogojev na naslov: ISKRA TOZD Tovarna radijskih sprejemnikov Sežana, Partiza11 * * 
ska 82, v 15 dneh od dneva objave v dnevniku „DELO". Priporočena oddaje0' 
pošti se smatra kot direktna oddaja v TOZD.

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po preteku roka za vložitev prijaj
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!NDUSTR1JA avtoelektričnih izdelkov

oinemben seminar mladih
e mi ^ v novogoriški Avtoelektriki 

^°' ^>re^ nekaJ dnevi so se 
anju n° sestali na delovnem posveto- 
tpL-P^dsednikov iz vseh osnovnih 
i TZac*j s sedežem v Šempetru, kjer 
ij. tavnavali več pomembnih vpra- 

prejeli nekaj nalog, ki jih bodo 
realizirali.

a najpomembnejše take naloge 
D ?®kak°r priprava seminarja, ki se 

lenjelčel v petek, 29. februarja, na- 
..An Pa bo vsem vodstvom osnov- 
)% .Jganizacij ZSMS v Avtoelektriki. 
“f-^oirn nai^U se bodo seznanili s tre- 

ce gospodarskim položajem
1 Rlalj 0r8anizacije, skupaj bodo pre- 

6 v1 Plan za letošnje leto, seznaniU 
re^d° s srednjeročnim planom in 
i j, Sevanjih o nadaljnjem razvoju. 
!k. razgovor so povabili glavnega 

0rja Jožeta Eržena, pomočnika 
:8a direktorja Danila Bašina in 

J splošno kadrovskega sektorja

Pavla Mermoljo, ki jim bodo podali 
razlago na navedeno tematiko.

V nadaljevanju tega izredno po
membnega srečanja se bodo seznanili 
še s položajem in vlogo mladih v te
meljnih in delovni organizaciji. Razgo
vor bosta vodila sekretar konference 
Aleksander Miljavec in član predsed
stva Rajko Novak. Predstavnik občin
ske konference ZSMS Nova Gorica pa 
bo prikazal prizadevanje in nadaljnje 
usmeritve za delovanje mladih na 
ravni občinskih konferenc, saj je zna
no, da so prav mladi iz Avtoelektrike 
povezani v štirih različnih občinskih 
konferencah: Nova Gorica, Tolmin, 
Ljubljana in Sežana.

Na seminar so povabili tudi pred
sednike in predstavnike ostalih druž
benopolitičnih organizacij, sicer pa 
bomo o poteku in zaključkih seminar
ja spregovorili nekoliko obširneje v 
prihodnji številki našega glasila. M. R.

.VaRna malih zaganjalnikov

l(|vo vodstvo sindikata
Na občnem zboru sindikata, 
je potekal pred nekaj dnevi v 

POZD - Tovarna malih zaga
njalnikov v novogoriški Iskri — 
Avtoelektriki so zbrani sindi
kalni delavci pregledali dose
danje delo, sprejeli smernice 
bodočega delovanja in izvolili 
novo vodstvo te sindikalne 
0rganizacije.

n °sedanji predsednik Fabjan Vičič 
nrej spregovoril in orisal dose- 

ien, važnejše akcije skupnega po- 
ia- Pov "

M

/estf

t0 -jvedal je, da so posvetili ve- 
Pozornost vohtvam v samouprav- 

1 t ,8ane in delegacijam v SIS. Kandi- 
I J P°st0Pke 80 uspešno speljali, 

i§ i t akuPaj z vsemi zaposlenimi izvo- 
| ij, ake delegate, ki so opravičili 

jj^nje.^ Prav zato sta samouprav

ni Vi
; n . J ■ rrav zaio sta samouprav* 
| |p*n delegatski sistem v temeljni in 

Ujj * organizaciji dobro zaživela, 
bo na tem področju treba še 

E; aj izboljšati in usmeriti delo- 
ffj* v tej smeri.
Lj nikat je bil stalno prisoten pri 
ij^nianjn vseh samoupravnih aktov, 
r benih dogovorov in samoupravnih 
j^umov. Izražene pripombe so 

sprejemanju le-teh v glavnem 
L evane, s tem pa je bila tudi de- 

r Uresničena volja delavcev.
1 tpm obdobju so tesno sodelovali

niso bili realizirani. Tu je izrazil pred
sednik določeno kritiko, da se nekate
re temeljne organizacije še vedno 
preveč zapirajo vase in premalo sode
lujejo pri reševanju problemov v osta
lih TOZD.

Po tem poročilu se je razvila ži
vahna razprava. Sindikalni delavci so 
predvsem poudariU naj sindikat reali
zira stanje v zvezi z letovanjem in naj 
to usmeri v drugo smer. Več pozor
nosti bi morali posvetiti tudi zimske
mu oddihu in rekreaciji. Prav tako je 
bilo poudarjeno, da bi morali v raznih 
športnih tekmovanjih, naj si bo to na 
ravni temeljne, ali delovne organiza
cije sodelovati bolj organizirano, v 
večjem številu. Tudi zanimanje sindi
kalne organizacije za počutje delavca 
na delovnem mestu bi moralo biti 
večje, ob tem pa bi bilo lažje „spre- 
mljati“ tudi delovno disciplino in skrb 
za dosego boljših poslovnih rezulta
tov.

Na koncu občnega zbora so soglas
no izvolili novo vodstvo, v katerem 
so: Sonja Benko, Anica Fornazarič, 
Nada Madon, Fabjan Vičič, Fortunat 
Jeklin, Dušan Dominko, Nada Ušaj in 
Venceslav Bratuž. Za predsednika pa 
so izvolili Borisa Gorkiča. M.R.

Vojaki 
na obiskugrafa ? TOZD. Predsednik Vičič je to 

[ znost izkoristil tudi za zahvalo 
k(jj,Vu> ki je začrtalo to novo vlogo 
Zim a’ predstavnika delavskega

__/U0?.a’ saj ni bilo nobenih važnejših
jer ltev na samoupravnih organih,
S 116 bi bili upoštevani tudi predlo- 
L^- stališča osnovne organizacije

L Me na težak poslovni in gospo- 
) ^ Položaj te temeljne organizacije 

tem kontinuirano informirali

ii ^
Pravne organe na ravni delovne 

it0 davljene organizacije. Lansko 
Pa so njihova prizadevanja strnili!Ž v šjrši družbeni prostor in prika- 

>h„,syoj položaj tudi občinskim in 
o ali y bškim forumom.

re(ja ravni delovne organizacije so na 
jlj Sedstvu konference večkrat naka- 
lp , Problematiko svoje poslovne 

o0 n°sti, saj so bili skupaj z osnov- 
°rganizacijo ZK sklicatelji dveh 

fleW°v ~ posvetov, ki so se jih 
Iq vsi predstavniki DPO na ravni 
L teh sestankih so sprejeli kon- 

ktrC Lfle sklepe o reševanju težavne 
0vPe uspešnosti, žal pa ti sklepi

Pred nekaj dnevi so prišli na obisk
v temeljne organizacije novogoriške 
Iskre-Avtoelektrike s sedežem v 
Šempetru mladi vojaki - „nova gene
racija" iz obmejne karavle Lokvica na 
Krasu. Tu so jih prisrčno sprejeli 
predstavniki mladih, jim zaželeli toplo 
dobrodošlico in najboljše želje za 
čimbolj še počutje v času služenja 
kadrovskega roka v novogoriški 
občini.

Povabili so jih v dvorano delavske
ga samoupravljanja, kjer jih je vodja 
kadrovske službe Karel Brenčič sezna
nil z nastankom, razvojem in organizi
ranostjo Iskre—Avtoelektrike, sprego
voril pa je tudi o vključevanju DO v 
SOZD Iskra.

Nato je stekla beseda o akcijah 
skupnega pomena med mladimi iz 
Iskre in mladinsko organizacijo te 
karavle, za konec pa so si z velikim 
zanimanjem ogledali proizvodno, saj 
so nekateri prvič videli, kako nastane 
alternator, zaganjalnik in vse tisto, kar 
izdelujemo v Avtoelektriki. M. R.

j- - «' mm;-:- f‘

8 .v. z-xs . BSs $

! vojakov m dvorišču Avtoelektrike.

SLOVENSKE ZALOZBE V LETU 1980

Poudarek na domačem zgodovinopisju
Iz letošnjega založniškega programa 

založbe Partizanska knjiga, ki bo obsegal 
kar petdeset naslovov, je direktor in glavni 
urednik založbe Brane Grabeljšek že takoj 
na začetku pogovora izpostavil zbirko 
Zgodovinopisje in tri dela v njej, od katerih 
bosta dve že čez kaka dva meseca na knjiž
nem trgu. Gre za knjigo Vlada Strugarja 
..Jugoslavija 1941—1945", delo Dušana 
Bilandžiča „Zgodovina SFRJ" in monogra
fijo Dušana Kostiča „ Osvobodi te v Istre, 
Slovenskega Primorja in Trsta".

Ponovna slovenska izdaja najpopular
nejše zgodovine o narodnoosvobodilnem 
boju jugoslovanskih narodov ni potrebna 
samo zato, ker je v trinajstih letih od izida 
prve izdaje knjiga že davno pošla, ampak 
tudi zato, ker je v tem času delo doživelo 
veliko sprememb, dopolnitev in izboljšav. 
..Jugoslavija 1941—1945" se pridružuje 
številnim inačicam tega dela, ki so izšle pod 
različnimi isto pomenskimi naslovi v srbo
hrvaščini pa tudi v nemškem in ruskem 
prevodu. Prva slovenska izdaja 1967. leta 
nosi naslov „Osvobodilna vojna v Jugosla
viji".

zahvala

Ob izgubi moje drage mame
MARIJE VERBIČ

iz Šenčurja
se iskreno zahvaljujem sodelavcem v TOZD 
Stikala in delovni organizaciji za podarjene 
vence in cvetje ter spremstvo na njeni 
zadnji poti

Stane Verbič.

ZAHVALA
Ob boleči in mnogo prerani izgubi 

ljubljenega moža in očeta
JOŽETA AŽMANA

se iskreno zahvaljujemo sodelavkam in so
delavcem iz TOZD TEA, Stikala in DSSS za 
izraze sožalja, podarjene vence in denarno 
pomoč. Prav tako se zahvaljujemo tudi SK 
Iskre Elektromehanike in O OS TOZD TEA 
za izraze sožalja in podarjena venca. Na
dalje se zahvaljujemo govorniku tov. 
Antonu Anžiču za ganljive poslovilne 
besede ob odprtem grobu in vsem, ki ste ga 
v tako velikem številu spremili na njegovi 
zadnji poti.

žalujoči: žena Nežka, hčerka Bernarda 
in sin Viljem.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi 
moje drage mame

FRANČIŠKE MIZERIT
se iskreno zahvaljujem vsem sodelavkam in 
sodelavcem pakirnice in kontrole montaže 
števcev za izraze sožalja in denarno pomoč

hčerka Slavka Grošelj.

ZAHVALA
Mnogo prezgodaj je dotrpel naš dragi 

mož in očka'
ANDREJ TOMŠE

Vsem, ki ste ga pospremili na njegovi 
zadnji poti in mu darovali cvetje, iskrena 
hvala. Hvala tov. Šifrerju za poslovilne 
besede, njegovim sodelavkam in sodelavcem 
na koordinatnem stikalni ku, sindikatu 
TOZD Vzdrževanje, TEA, ATO, sindikatu 
Elektromehanike pa se zahvaljujemo za 
denarno pomoč.

Vsem, ki ste ga imeli radi in, ki se ga 
spominjate, lepa hvala!

žena Urška, 
hčerka Andrejka 

in sin Uroš.

Po krajšem pregledu geostrateškega in 
geopolitičnega pomena jugoslovanskega 
ozemlja ter zgodovine stare Jugoslavije 
avtor sistematično in podrobno sledi raz
voju narodnoosvobodilnega boja po posa
meznih geografskih območjih. Čeprav 
posveča največ pozornosti vojaškim akci
jam, ki jih bogato ilustrira s skicami, pa ves 
čas opozarja na tesno soodvisnost vojaškega 
in političnega razvoja narodnoosvobodil
nega gibanja. Tako najdemo poleg vojaške 
analize in ocene razmerja sil obravnavanih 
obdobij vsakokrat tudi analizo političnega 
stanja in natančen prikaz nastajanja in 
uveljavljanja naše ljudske oblasti. Še po
sebej zanimive pa so tiste strani, kjer avtor 
govori o prizadevanjih za uveljavitev resni
ce o narodnoosvobodilnem boju v svetu, za 
mednarodno priznanje tega boja in za 
razkrinkanje vloge protiljudskih sil.

Strugar je s svojo knjigo uspel pokazati, 
da je bil naš boj enotno razvijajoče se vse
jugoslovansko gibanje, ki je po iniciativah 
komunistične partije ustvarilo enotno stra
tegijo splošnega ljudskega odpora od Slove
nije na severu do Makedonije na jugu. 
Hkrati pa tega boja ni izločil iz širšega 
okvira evropskega bojišča, ampak je, na
sprotno, v tej knjigi ocenil tudi veliko 
vlogo, ki jo je odigrala naša narodnoosvobo
dilna vojska v skupni zavezniški zmagi nad 
fašizmom.

Poleg fotografij ima knjiga tudi vrsto 
znanstvenih pomagal: kronološki pregled 
sočasnih dogodkov po svetu in v posamez
nih republikah, spisek virov in literature, 
predmetni register, skice vojaških akcij, 
sheme razvoja struktur osvobodilne vojske 
in oblasti ter pregledne časovne karte raz
poreditve okupatorskih armad, izdajalskih 
enot in narodnoosvobodilne vojske. Zato 
bo knjiga nepogrešljiv pripomoček vsem 
učiteljem zgodovine, seveda pa bodo po 
njej z zadovoljstvom segli vsi, ki bi se radi 
podrobneje seznanili s prelomnim obdob
jem v zgodovini jugoslovanskih narodov.

Zelo redka in največkrat nepopolna so 
zgodovinska dela, ki bi obravnavala nagli pa 
vsestranski razvoj Jugoslavije od osvobodi
tve do danes. Prekratek časovni odmik za 
celovito analitično oceno vseh razvojnih 
etap, protislovij in zakonitosti v rasti in 
nenehni krepitvi samoupravne socialistične 
jugoslovanske družbe je zgodovinarje prej 
zaviral, kot pa spodbujal k pisanju tovrstnih 
razprav. Lani pa je pri Školski knjigi v 
Zagrebu izšla knjiga dr. Dušana Bilandžiča 
„Zgodovina SFR Jugoslavije", ki v veliki 
meri ustreza naraščajočim potrebam bral
cev po besedilu, ki bi nudilo zares celovit in 
sintetičen pregled najvažnejših dogodkov, 
usmeritev in silnic, ki so oblikovali našo 
povojno zgodovino. Zato so se pri Parti
zanski knjigi odločili, da delo, ki je dožive
lo velik uspeh na srbohrvatskem knjižnem 
trgu, prevedejo in izdajo tudi v slovenskem 
jeziku.

Zgodovina SFRJ obsega vse glavne druž
benopolitične in gospodarske procese v 
povojni izgradnji socialistične Jugoslavije, 
prehod proizvajalnih sredstev iz privatne v 
državno in družbeno last, izročitev tovarn v 
upravljanje delavskim svetom, zasnovo so
cialističnega samoupravljanja kot temelj
nega družbeno-ekonomskega odnosa med 
subjekti združenega dela in opredelitev 
miroljubne koeksistence in neuvrščenosti 
kot neodtujljivih stalnic v zunanjepolitični 
usmeritvi Jugoslavije. Knjiga obravnava tudi 
protislovja, zastoje in konfliktne situacije, 
ki so spremljali naš burni povojni razvoj 
(etatistično—administrativni način upravlja
nja družbe in gospodarstva neposredno po 
vojni, obračun z informbirojem, spopad z 
Djilasovimi liberalističnimi pogledi na vlogo 
in pomen Zveze komunistov v jugoslovan
ski družbi, zavrnitev dogmatičnih in centra
lističnih tendenc rankovičevskega tipa, boj 
s posameznimi nacionalizmi — „cestna 
afera" v Sloveniji, ter vzpon in padec hrvaš
kega „množičenga gibanja" — pa z liberaliz
mom in ultralevičarskim anarhizmom v

času tako imenovanih študentskih nemirov 
1968. leta, nenehno prizadevanje za prema
govanje tehnokratskega odtujevanja eko

nomske In politične moči ter za resnično 
oblast delovnih ljudi nad pogoji in rezultati 
njihovega dela), zato predstavlja ne le kro
nološki pregled, ampak resnično kritično 
analizo naše doslej prehojene poti.

Knjiga je razdeljena na Uvod (s kratkim 
pregledom družbenoekonomskega razvoja 
kraljevine Jugoslavije od 1918—1941) ter 
šest temeljnih poglavij: izgradnja demokra
tične federativne Jugoslavije (1941—1945), 
formiranje državnocentralističnega sistema 
in začetek njegove krize (1945—1950), 
veliki preobrat (1948—1953), dvojnost 
družbenega sistema (1954—1964), kritika 
državnega centralizma, razvoj samouprav
ljanja in novih mednacionalnih odnosov 
(1960—1971) in razvoj samoupravnega 
sistema v skladu s konceptom združenega 
dela (1971/72-1977/78).

In tu je še tretja knjiga iz te zbirke, delo, 
oziroma doktorska disertacija Dušana 
Kostiča ..Osvoboditev Istre, Slovenskega 
Primorja in Trsta", ki je prejela tudi lani 
nagrado 22. julija in jo bo Partizanska 
knjiga prav zavoljo njene tematike izdala 
skupaj z Založništvom tržaškega tiska v 
Trstu.

V zbirki Knjižnica NOV in POS bo izšlo 
šest knjig. Prvo delo je monografija Ivana 
Jana „Kokrški odred" v treh knjigah in 
predstavlja v bistvu širšo zgodovinsko 
panoramo narodnoosvobodilnega boja pod 
Karavankami, ki je vrhu vsega tudi dobro in 
spretno napisana z veščo avtorjevo roko. 
Druga knjiga te zbirke je delo Steve Sunaj- 
ka ..Diverzije na Slovenskem", ki podrob
neje in monografsko govori o diverzantskih 
akcijah med NOB v Sloveniji. Tone Ferenc 
je avtor tretje monografije iz te zbirke in 
sicer monografije o Gregorčičevi brigadi. 
Značilno za to delo je tudi to, da je imel 
avtor na voljo številne arhive iz sovražni
kovih vrst in jih je tu prvič tudi uporabil ter 
tako objektivno in zgodovinsko predstavil 
pot in zgodovino Gregorčičeve brigade. 
..Ciklostilne tehnike med NOB" je po- 
stumno delo avtorja Jožeta Kralla. Pokojni 
avtor je prvi del rokopisa te svoje monogra
fije dokončal, medtem ko je dr. Ferenc 
potem drugi del rokopisa dopolnil in za
ključil z nekaterimi posegi. Monografija o 
Levstikovi brigadi je peto delo te zbirke, 
avtor pa je Janez Perovšek, medtem ko je 
prvi del monografije o Tomšičevi brigadi 
izpod peresa Francija Strleta.

V zbirki Stalne zgodovinske zbirke bo 
letos izšlo pet del. Tako sta tu 16. in 17. 
zvezek Zbornika dokumentov in podatkov 
o NOB jugoslovanskih narodov, s čimer se 
ta zbirka bliža svojemu koncu, saj sta pre
ostala le še dva zvezka teh zbornikov, 18. in 
19. Tretje delo te zbirke je prva knjiga 
Virov za zgodovino komunistične stranke 
na Slovenskem, tu je dalje šesti zvezek 
Dokumentov ljudske revolucije v Sloveniji 
in sedemnajsti zvezek Prispevkov za zgodo
vino delavskega gibanja. Omenjene tri 
publikacije bo založnica izdala skupaj z 
Inštitutom za razvoj delavskega gibanja v 
Ljubljani.

In tu je še zbirka Mala knjižnica NOV in 
POS, v kateri bosta izšla dva zvezka in sicer 
NOV na Slovenskem ter Šercer jeva brigada 
Milana Gučka. Gre za brošuri s približnim 
obsegom vsaka po sto strani, namenjeni pa 
sta razumevanju in poznavanju spomenikov 
NOB na Slovenskem, zato bosta na voljo na 
omenjenih mestih. Sicer pa nameravajo v 
tej zbirki ponatisniti vse monografije o 
naših enotah, da bi tako čim bolj približali 
zgodovino NOB, zato so v pripravi zgošče
ne monografije o Gradnikovi in Prešernovi 
brigadi, pri čemer je treba opozoriti, da 
bodo izšle te publikacije tudi v slovenščini, 
italijanščini, nemščini in angleščini.

D.Ž.

ZAHVALA
in mnogo prerani izgubi 

dragega moža in očka
JOŽA Tl SOVCA

se iskreno zahvaljujemo njegovim in mojim 
sodelavcev, prijateljem in znancem za izra
žena sožalja in izkazano pomoč v najtežjih 
trenutkih. Vsem se zahvaljujem tudi za 
številno spremstvo na njegovi zadnji poti, s 
čimer ste najlepše dokazali, da ste ga spo
štovali in imeli radi

žalujoča žena Vida, 
hčerki Ksenija in Romi.

ISKRA — glasilo delovnega kolekti
ve SOZD Iskra — Industrija za elek
troniko, telekomunikacije, elektro
mehansko, avtomatiko in elemente
— Ljubljana.
— V. d. glavni urednik Otmar Zorn, 
odgovorni urednik: Dušan Željez- 
nov, tehnični uradnik: Janko Čolnar 
Novinar — komentator Mara Ovsenik 
-4 Ureja uredniški odbor: Alojz Boc 
(Elektromehanika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Lado Drobež (Iskra 
Commerce), Stane Fleischman 
(Široka potrošnja), Franc Kotar 
(IEZE), Marko Rakušiček (Avtoelek- 
trika), Boris Čerin (DO Elektro- 
zveze) - Izhaja tedensko - Rokopi
sov ne vračamo - Naslov: Liublia- 
na, Trg revolucije 3, tel.: 324—061, 

324—261.—Tisk:,-časopisno tiskarsko 
podjetje PRAVICA—DNEVNIK, 
Ljubljana.
Po mnenju sekretariata za informa
cije SRS je glasilo oproščeno plačila 
temeljnega davka od prometa proiz- 
vodov.__________________________

r
Prebrali smo za vas

Iz treh razlogov velja pisati o knjigi, ki je izšla sicer v srbohrvaščini, a je vendar 
delo slovenskega pisca. Gre namreč za obsežno študijo dr. Toneta Ferenca Na
cistična raznarodovalna politika v Sloveniji v letih 1941—1945", ki je pravkar izšla v 
srbohrvaškem prevodu pod naslovom „Nacistička politika denacionalizacije u Slove
niji u godinama od 1941 do 1945." In kateri so zgoraj omenjeni trije razlogi?

Prvi je vsekakor v tem, da gre za prevod dela, ki ga že zdavnaj ni več na sloven
skem knjižnem trgu, saj je izšlo pri mariborskih Obzorjih 1968. leta in pomeni 
srbohrvaška izdaja vsaj zasilno zapolnitev tudi na našem knjižnem trgu.

Drugi razlog je v dejstvu, da je knjigo v srbohrvaščini izdala slovenska založba in 
sicer Partizanska knjiga ter tako posredovala to monumentalno Ferenčevo delo 
širšemu jugoslovanskemu, verjetno pa tudi evropskem prostoru.

In tretji, najpomembnejši razlog je predvsem v delu, oziroma tematiki sami, ki 
kljub svoji zgodovinski oddaljenosti še vedno vznemirja našo sedanjost in nas na 
znanstven, a vendar zelo berljiv način nenehno opozarja, da se časi nacizma, okupa
cije in najstrahotnejšega genocida ne smejo ponoviti.

Dr. Ferenc je s tem svojim delom, za katerega je moral prebrskati nešteto arhivov 
doma in po svetu, nedvoumno pokazal vso strahotnost načrtov, ki so jih imeli 
nacistični okupatorji v mislih, ko so zasedli našo domovino. Po Hitlerjevem povelju 
..naredite mi to deželo zopet nemško" so se z nacistično natančnostjo, birokrati
zmom in totalnim pomanjkanjem humanosti in nepoznavanjem zgodovine lotili 
izseljevanja Slovencev z njihovega tistočletnega domovanja, a so v svoji bestialni, 
neinteligentni in tudi nič kaj dalekosežni predvidljivosti pri vsej svoji organiziranosti 
marsikaj spregledali, ker se niso niti malo zavedali, da je katerikoli narod na tem 
svetu, zlasti pa še narod, ki se zaveda svojih korenin, nemogoče niti fizično niti 
psihično uničiti. In tako pri vsej svoji raznarodovalni, do podrobnosti izdelani 
politiki niso niti malo računali na začetek in razvoj narodnoosvobodilnega gibanja' 
pri nas, ki je še kako preprečilo kriminalne načrte nacistov, da bi izselili Slovence z 
Gorenjske in Štajerske. Res se jim je spočetka posrečilo pregnati in izseliti določeno 
število Slovencev bodisi v Srbijo, na Hrvaško ali v tako imenovani stari rajh, vendar 
je prav naše partizansko gibanje, upor slovenskega ljudstva, preprečil mračnim 
nacističnim silam, da bi svoje načrte, o katerih nam dr. Ferenc tako argumentirano 
in dokumentirano pripoveduje, do kraja uresničili.

Kljub svoji znanstveni fakturi pa je Ferenčevo delo pisano izredno živahno, 
slogovno, dognano in boreče, tako da ni dostopna samo strokovnjakom, temveč 
slehernemu, ki ga zanima ta del naše tako hude in preizkušenj polne preteklosti, v 
kateri je tudi nemška raznarodovalna politika na naših tleh prinesla nemalo gorja, a 
prav zavoljo volje in upora slovenskega ljudstva ni nikakor uspela. V tem pa je tudi 
dragoceno, zgodovinsko sporočilo Ferenčevega dela,’ q £

V V
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Strokovna sekcija za elektronske sestavne dele, mikroelektroniko in materiale 
SSESD pri ETAN v sodelovanju z INEX Potovalna agencija Ljubljana, prireja 
3-dnevno strokovno ekskurzijo na

..SALON ELEKTRONSKIH SESTAVNIH DELOV 
80" V PARIZ

RAZSTAVA elektronskih sestavnih delov v PARIZU je prav gotovo poleg 
..ELEKTRONIKE" v Munchenu najvažnejša in najbolj zanimiva. Na površini 
35.000 razstavlja preko 1.400 razstavljalcev iz 5 kontinentov. Lanskoletna 
udeležba obiskovalcev je presegla število 90.000, letos pa pričakujejo prav toliko 
obiskovalcev.

Proizvajalci razstavljajo na razstavi:
— aktivne in pasivne elektronske sestavne dele
— merne instrumente
— specialne materiale in produkte za elektro-industrijo
— opremo za izdelavo in montažo elektronskih sestavnih delov.
PROGRAM POTOVANJA:
26.03.80. :
sreda ob 6. uri zbor udeležencev pred INEX POTOVALNA AGENCIJA LJUB
LJANA, Titova 25. Transfer na letališče Zagreb/Pleso — letališke in obmejne 
formalnosti.
lOhOO odhod z letališča Plešo z letalom JAT, let YU 242. Prihod na "tališče 
PAR IZ/Orly., transfer do mesta, namestitev, večerja, nočitev.
27.03.80. : Zajtrk v hotelu, nato odhod z metrojem do razstavišča. Celodnevni ogled 
ELEKTRONIKA 80" PARIZ.
28.03.80. : Zajtrk v hotelu, nato odhod z metrojem do razstavišča. Celodnevni ogled 
ELEKTRONIKA 80" PARIZ.
17h00 Transfer na letališče PARIZ/Orly/.
18h50 odhod letala YU 245.
20h45 prihod na letališče BRNIK, transfer BRNIK-LJUBLJANA.
ARANŽMAJA po osebi DIN 5.890,00 (maximum 45 oseb).

V ceno je vključeno: letalski prevoz ZAGREB—PARIZ—LJUBLJANA, avtobusni 
prevoz letališče—hotel—letališče v Parizu, avtobusni prevoz LJUBLJANA— 
ZAGREB, avtobusni prevoz BRNIK—LJUBLJANA, 10 vozovnic za metro, katalog,
2 polpenziona, str. vodstvo, organizacija in vodstvo potovanja.

PRIJAVE: ZADNJI rok prijav 13.03.1980 s poimenskim seznamom udele
žencev.
— Ob prijavi predložite naročilnico podjetja
— Vsaka sprememba priimka se posebej zaračunava din 100,00
— Storno prijava po roku 13.03.1980 se zaračunava 70 % od cene aranžmaja.

Za podrobne informacije se obrnite na:
INEX - POTOVALNA AGENCIJA LJUBLJANA (Frida Štiglic, tel.: 327-953)

XI. MONTAŽIADA 
NA AREHU

Na mariborskem Pohorju v notelu Areh 
se nas je zbralo 40 članov delovnega kolek
tiva „lskra" MSO iz Ljubljane na naši tradi
cionalni XI. montažiadi v Iskri od 14. 2. do 
18. 2. 1980. Vreme nam je bilo naklonjeno, 
saj je v dolini že prava pomlad, na pohor
skih smučiščih pa še vedno zadosti snega, 
veliko sonca in kar je najvažnejše tudi malo 
smučarjev.

Tekmovanje smo izvedli ob žičnici 
,,Gojzarica" na dobro pripravljenem terenu. 
Smučarsko VSL progo je postavil Berto 
Ribič, v dolžini 650 m in z 22 vraticami.

Pod strokovnim vodstvom smučarskih 
učiteljev so se člani kolektiva udeležili 
začetnega in nadaljevalnega tečaja vsak dan 
od 9,—12. ure. Tudi tekaške proge so bile 
dobro pripravljene in nekateri so prvič v 
življenju stopili na tekaške smuči, vendar so 
vsi bili zelo zadovoljni tudi s tekom. Prepri
čani smo, da bomo v naslednjem letu 
izvedli I. montažiado tudi v tekih, ker je 
letos zaradi objektivnih vzrokov odpadla.

Moram še povedati, da je Pohorje s

svojimi bogatimi gozdovi, pašniki in z go
stoljubno planinsko postojanko „Ruško 
kočo" v neposredni bližini hotela Areh in 
izredno čistim zrakom res prijetno. Štirje 
dnevi pa so kaj hitro minili in, ko nas je 
avtobus v ponedeljek ob 15. popoldne 
odpeljal nazaj proti Ljubljani, so nam ostali 
tudi lepi spomini na Mariborsko Pohorje ter 
nasvidenje za eno leto!
Rezultati:

Veleslalom — 1. razred — ženske: 1. 
Metka Ribič 27,15, 2. Danijela Korak 
30,60, 3. Jadranka Žnidaršič 31,95, 4. Iva 
Gartner, 5. Metka Maležič, 6. Milka Marolt, 
7. ZlataPohleven.S. Pavla Maroša;

2. razred moški: 1. Jože Škorjanc 38,8,
2. Mirko Kepic 45,6, 3. Lado Lampič 60,1, 
4. Alojz Pšakec; 3. razred moški: 1. Berto 
Ribič 37,15, 2. Martin P od vratnik 38,8, 3. 
Stane Skubic 41,9, 4. Srečko Žnidaršič 
42,6, 5. Janez Cerk, 44,0; 4. razred moški: 
1. Miloš Zakrajšek 37,0, 2. Drago Puš 40,3,
3. Franc Burja 41,6, 4. Rado Pestotnik 
41,8, 5. Sandi Koser 44,2, 6.-7. Ivo Cerar 
in Miran Breznik 45,5, 8. Lado Grandovec, 
9. Boris Rink, Darko Pavlin, 11. Veljko 
Krivokapič, 12. Marko Mlakar, 13. Drago 
Kozlevčar, 14. Drago Koželj, 15. Zlatko 
Mlakar, 16. Marko Oblak; Predvozači: 1. 
Igor—Maroša, 2. Uroš Marolt, 3. Mitja 
Pšaker, 4. Metka Ribič na moški progi.

Jože Škorjanc

ČASOPISNE NOVICE
Beograjske Večer nje novosti objavljajo vprašanje bralke Jelene Nikolič, kje so 

naprodaj avtomatske varovalke za obremenitve 16 do 20 amperov.
Uredništvo odgovarja, da ploščate varovalke istih obremenitev izdeluje Iskra, žal 

pa ne okroglih. Slednje smo uvajali iz Nemčije, vendar jih sedaj ni več v prodaji. 
Podatke je posredovalo naše beograjsko predstavništvo.

Delo ugotavlja v naslovu, da toge uvozne omejitve lahko ohromijo izvoz, ker 
omejitveni ukrepi najbolj prizadenejo tiste, ki največ prispevajo k večjemu izvozu. 
V podkrepitev tega navaja Delo besede predsednika našega poslovodnega kolegij
skega odbora Antona Stipaniča: ,,V Iskri smo v svoj načrt zapisali, da bomo letos 
povečali izvoz za 20%. Ž izvozom smo si zagotovili dovolj deviz za potreben uvoz 
reprodukcijskega materiala v prvem trimesečju, toda ker je v skladu z odlokom ZIS 
omejen uvoz blaga po režimu prostega uvoza za prvo četrtletje na petino vrednosti 
uvoza v minulem letu, ne vemo, kako naj z manj reprodukcijskega materiala pove
čujemo izvoz."

Po podatkih zveznega zavoda za statistiko so se stroški v januarju povečali za 
4,8 %. Takega mesečnega skoka življenjskih stroškov že dolgo časa nismo zabeležili. 
Na porast je največ vplivala dražja prehrana in sicer za 8.1 % in večji stroški za 
ogrevanje in razsvetljavo — 8,4 %. V primerjavi z januarjem lanskega leta so življenj
ski stroški porastli za 26,2 %.

V občini Buje in nekaterih sosednih občinah je 36 samostojnih obrtnikov zdru
žilo delo in sredstva in ustanovilo zadrugo Sloga. Žaposlujejo približno 160 delavcev 
in izdelujejo približno 320 raznih izdelkov.

Proizvodna zmogljivost celotnega kolektiva znaša nekaj več kot 50 milijonov 
dinarjev.

Glede na to, da so potrebe za proizvode malega gospodarstva vse večje bo za
druga še v tem letu sklenila dogovor z nekaterimi delovnimi organizacijami tako, da 
bo zanje izdelovala določene izdelke. Glas Istre iz Pule, ki objavlja to vest, navaja na 
prvem mestu našo Iskro.

Naslednji mesec se bodo pričela dela za elektrofikacijo proge Skopje—Titov Veles — 
Gjevgelija. Elektrifikacija te 230 km dolge proge bo veljala 270 milijonov dinarjev, 
dela pa bodo zaključili čez dve leti — piše beograjska Borba.

Beograjska Politika se je lotila teme ekonomskega sodelovanja med Jugoslavijo in 
Italijo. Pri tem navaja, da je Italija za Zvezno republiko Nemčijo in Sovjetsko zvezo 
naš najmočnejši partner v trgovinski menjavi. Vrednost menjave blaga se je lani 
povečala v obe strani v primerjavi z 1978. letom za 30%. Pri našem uvozu je bil 
zabeležen porast 32 %, v izvozu pa za 29 %, pri tem je naš trgovinski deficit dosegel 
vrednost nekaj nad 405 milijonov dolarjev, oz. 6,6 % skupnega deficita v trgovini s 
tujino.

Politika se sprašuje, zakaj ne spremenimo strukture izvoza, kajti le ta se iz leta v 
leto prav nič ne menja. V Italijo izvažamo predvsem živila, le malo pa industrijskih 
izdelkov. Izjemo v tej menjavi predstavljajo Iskra, Rade Končar in Sever.

Znanstveno razvojno delo je sestavni del poslovne politike v kranjski občini, je 
naslov članka, ki ga je objavil beograjski Privredni pregled. Člankar Ljubomir Kraso- 
jevič piše takole: ,,Delovna organizacija Iskra—Elektromehanika, ki je hkrati naj
večja organizacija v Kranju, planira raziskovanja na področju naprav in sredstev 
namenjenih zdravstvu in ekologiji.

Na drugem mestu postavlja člankar Iskro—Elektromehaniko za vzor znanstveno 
raziskovalnega dela, saj je porabila naša kranjska organizacija lani 200 milijonov 
dinarjev za to, vsa občina Kranj skupaj pa 300 milijonov dinarjev.

Zbral in uredil Marjan Kralj

V y

Uspelo srečanje smučarjev Elkoma in Iskre
V nedeljo, 24. februarja so se na Arehu 

na Pohorju spet, letos že drugič doslej 
srečali smučarji SOZD Elkom iz Maribora 
in Iskre. To pot so tekmovanje v velesla
lomu in sankanju zelo dobro pripravili 
IVbriborčani, v dobrih snežnih razmerah in 
lepem vremenu. Le megla, ki se je prav med 
tekmovanjem v veleslalomu prevlekla čez 
pobočje, na katerem je bila pripravljena 
proga, je nekoliko ovirala. Začelo se je s 
sankanjem.

Najprej, kot se pač spodobi, so tekmo
vale ženske. Sankaška proga ni bila dovolj 
strma, niti ne zmrzla, da bi dovoljevala 
hitrejšo vožnjo, vse pa je seveda bilo pred
vsem odvisno od ekipe prostovoljcev na 
štartu, ki so tekmujoče porivali na progo. 
Od njihovega deleža je bil predvsem odvisen 
tekmovalni dosežek.

V sankanju je skupno nastopilo 18 
tekmovalk in 23 tekmovalcev iz obeh 
SOZD, kljub temu pa se je tekmovanje 
precej zavleklo, ker je bilo zaradi premaj
hnega števila tekmovalnih sani treba čakati, 
da so jih znova privlekli na štart.

Marija Pirc tudi to pot ni mogla dru
gače, kot zmagati.
9. Zora Horvat (vse E), 10. Mojca Verdnik, 
11.) Pavla Gašperlin (obe L), 12. Rozika 
Hohnjec (E), 13. Emilija Drol (I), 14.

Na štartu ženskega veleslaloma.

Po končanem sankaškem tekmovanju so 
se udeleženci preselili na veleslalomsko 
progo ob vlečnici Gojzerica, s ciljem glo
boko potopljenim v meglenem morju.

Ponovno so prve štartale predstavnice 
nežnejšega spola in to približno na polovici 
proge za mlajše tekmovalce. Od 22 tekmo
valk jih je kar 12 bilo iz ekipe tozd ISKRA.

Za ženskami so najprej startali možje v 
zrelejših letih. Marsikomu med njimi so 
ponagajala leta in presežek kilogramov pri 
vijuganju med veleslalomskimi vratci. Za 
njimi pa so se po progi v celotni dolžini 
spustili možje srednjih let in potem tisti z 
malo nad 20 leti.
REZULTATI:
Sankanje — ženske: Marija Logonder (I) 
41,45, 2. Danijela Fenedl 41,38, 3. Zlatka 
Franci 42,15, 4. Ivanka Slana (vse E) 
43,50, 5. Marta F raje r (I) 44.65, 6. Jožica 
Harnik, 7. Tilka Vedlin. 8. Branka Škrnfir'

Naša drzna sankača Dermota in Kri
stan nekaj sekund pred startom.

Zdravka Korošec (E), 15. Erna Mihalič, 16. 
Minka Mohorič, 17. Vera Guzelj, 18. Darin
ka Bohinc (vse I); moški: 1. Martin Ko
st reve (E) 38,00, 2. Mitja Krampi 39,29, 3. 
Marjan Dermota (oba I) 40,05, 4. Branko 
Hprjak 40,52, 5. Tomo Vargazon 40,72, 6. 
Darko Vollmajer, 7. Velibor Ajdišek, 8. 
Miha Oblak, 9. Rudi Golob (vsi E), 10. 
Stane Mihalič, 11. Janko Šilar, (oba I), 12. 
Mišo Škerjanc (E), 13. Ivan Pa rte, 14. Adi 
Pretnar, 15. Tomaž Rupnik (vsi I), 16. 
Marjan Kocber (E), 17. Rado Faganel, 18. 
Janez Kern, 19. Sandi Kristan, 20. Miro 
Vidic, 21. Janez Koruza, 22. Frenk Ivanu
ša, 23. Boris Kopač (vvsi Iskra); veleslalom: 
ženske nad 30 let: 1. Marija Pirc 36,45, 2. 
Mira Krampi 37,68, 3. Erna Mihalič 42,50,
4. Darinka Bohinc 43,28 (vse I), 5. Lidija 
Planinšek 43,82, 6. Frida Puh, 7. Zdravka 
Korošec (vse E); ženske do 30 let: 1. Mojca 
Verdnik 32,88, 2. Marija Logonder 36,59, 
3. Ljudmila Pačnik 38,84, 4. Emilija Drol 
40,58, 5. Zvonka Hočevar 40,61, 6. Marta 
Frajer (vse I), 7. Jožica Harnik, 8. Tilka 
Vedlin, 9. Jelka Krulc, 10. Zlatka Franci 
(vse E), 11. Vera Guzelj (I), 12. Vera 
Lorber (E), 13. Minka Mohorič (I), 14. 
Irena Škruba, 15. Branka Škrofič; moški 
nad 40 let: 1. Mitja Krampi 54,50, 2. Rado 
Faganel (oba I) 55,95, 3. Peter Puhal (E) 
57,45, 4. Polde Gartnar 57,81, 5. Marjan 
Dermota- 57,87, 6. Vili Tekavec (vsi I), 7. 
Vili Korše (E), 8. Adi Pretnar (I), 9. Miran 
Šoštarič, 10. Vili Prosenjak, 11. Jože 
Malek, 12. Ludvik Pintar, 13. Franc Bobo- 
nec, 14. Martin Kostrevc (vsi E), 15. Aco 
Stojanovič (I), 16. Vlado Toš (E), 17. 
Franci Kodele (I); moški do 30-40 let: 1 
Silvo Logonder 48,15, 2. Ivo Mohorič 
49,11. 3. Ivan Parte 50,76, 4. Tone Gartner 
(vsi I), 5. Lazar Rataj 52,35, 6.) Pavel Jarc

Z OBČNEGA ZBORA PLA
NINCEV ELEKTROMEHANIKE

V petek, 18. januarja je bilo v dvorani >. 
družbenopolitičnih organizacij nad delav
sko restavracijo v Savski loki zelo živahno. 
Zbrali smo se znanci s kamnitih gamsjih 
stezic, temnih gozdnih poti in sončnih 
senožeti, skratka prijatelji narave-planinci. 
Prišli so tudi povabljenci, gostje, da bi 
skupaj z nami ugotavljali, kaj smo in česa 
nismo uspeli narediti ter kaj imamo v na
črtu za dobro počutje sodelavcev in nas 
samih zunaj delovnih mest.

Po uvodnih formalnostih, ki so ob takih 
priložnostih pač potrebne, je predsedujoči 
posebej pozdravil goste in povabljence, med 
katerimi moramo omeniti dolgoletnega 
člana odbora sekcije Poldeta Mraka, ki mu 
bolezen ne dovoli več aktivnega dela.

Po tem je dal besedo načelniku sekcije 
Igorju Kloarju. Z izbranimi, klenimi bese
dami, toda lepo po domače, je opisal naše 
delo in uspehe. Hvale so bili deležni vsi 
planinci za vzorno disciplino in tovarištvo 
na izletih, vodniki za uspešno in nadvse 
požrtvovalno vodenje, tajnica Olga za 
,,nevidno" delo, pa tudi propagandista, ki

skrbita za omarice in obveščanja, sta dobila 
svoj delež.

Ne nazadnje je zaslužila pohvalo sindi
kalna organizacija za ustrezno podporo., 
Želimo, da bi nam tudi v bodoče stila ob 
jtrani, saj je to le v dobrobit njenega član
stva. Pa še to bi radi videli, da bi nam dode
ljena sredstva nakazali v začetku sezone in 
ne šele v drugi polovici. Sicer smo pa iz 
finančnega poročila, ki ga je podal načelnik 
Igor izvedeli, da smo gospodarili zelo 
skrbno, lahko bi rekel stabilizacijsko.

Po krajši razpravi o poročilih — planinci 
so o uspehih tako ne hvalimo — je dose
danji odbor dobil razrešnico, hkrati pa so 
vse dosedanje člane — Igorja Kloarja, Jo
žeta Šparovca, Petra Pajka, Eda Erzetiča in 
MilanaČelika ponovno predlagali za odbor, 
dodali pa še novega člana Marjana Ruči
gaja,, ki bo skrbel za strokovnost na zahtev
nejših izletih. Po soglasni potrditvi novega 
odbora je Jože Šparovec prebral predlog 
izletov za letošnjo sezono. Razvila se je 
živahna razprava, ki se je končala tako, da 
so prisotni predlagani program sprejeli.

Sledil je še zanimiv prikaz najbolj uspe
lih barvnih diapozitivov, predvsem z izletov 
sekcije s komentarjem avtorjev, a tudi 
marsikateri od prisotnih je dodal kamenček 
k mozaiku prijetnega delovnega večera.

PROGRAM IZLETOV PLANINSKE SEKCIJE ISKRA ELEK
TROMEHANIKA

Januar: Dražgoše, Dobrča,
Februar: Jošt, Križna gora, Škofja Loka, Pohod na Stol.
Marec: Viševnik, Skalnica, Trst el j, Pohod na Porezenj.
April: Jama Dimnica, Slavnik — Socerb. Travna gora. Log, Gabrška 

gora. Poljane, Sonnblick ali Sauleck (turna smuka).
Maj: Velebit (3-4 dni za 1. maj). Gore, Kopitnik, Rimske toplice, 

Javorjev vrh. Srednji vrh, Kališče, Čaven, Goljaki, Trnovski gozd, Vojsko.
Junij: Špik, Mozirska koča, Smrekovec — Sleme, Kališče, Tolsti vrh. 

Križna gora.
Julij: Trenta, Prehodavci, Lepo Špičje, Triglavska jezera, Vališke Alpe 

ali Brenta (19. do 23. 7.)).
Avgust: Monte Cavallo, Ledine, Rinka, Skuta.
September: Škrlatica, Hochstadel, Olimp.
Oktober: Krma — Debela peč, Lipnica, Menina planina.
November: izlet v neznano.

(oba E), 7. Tomaž Rupnik (I), 8. 
Bezjak, 9. Jože Stopar (obe E), 10. L ju11 
Meglič (I), 11. Jože Krulc (E), 12. Dra9e 
Kisovec (I), 13. Franjo Vešligoj (E), ' J 
Jože Rednak, 15. Jože Sedej, 16. Frefj 
Ivanuša (vsi I); moški do 30 let: 1. Dan1' 
Šeško (E) 49,74, 2. Vinko Švab 49,95,J 
Milan Nadišar 50,29, 4. Milan Marin 51,^'
5. Marko Perko 51,66, 6. Tugo Frajman,'! 
Boris Mekina, 8. Bojan Vi ser (vsi E), jr 
Sandi Kristan, 10. Robert Deželak, ', 
Boris Šolar, 13. Miro Vidic, 13.

Lukač (vsi I), 14. Rudi Golob (E), ^ 
Boris Kopač (I), 16. Edi Bezjak (E), 17: 
Miran Ploj (I); diskvalificirana Vera Kova* 
(E) in Janez Koruza (I), odstopil G ref) 
Jenko (I).

Po končanem tekmovanju v veleslalom* 
je bilo skupno kosilo v hotelu ,,Šport" m 
Arehu. Sledila je razglasitev rezultatov 1 I 
podelitev priznanj za prva tri mesta v sle) 
herni tekmovalni skupini.

Na koncu je bilo žrebanje nagrad, kari 
med zbranimi vzbudilo obilico smeha lf 
komentarjev.

Preostalo je le še slovo. Naj zapišem10 
besede udeležencev športnega srečami' 
SOZD ISKRA in ELKOM, izrečene ob sle 
vesu: ,,Bilo je prijetno! Še se bomo videli1

Milan Od®1

Iskraši so se bolje odrezali v velesi 
lomu, domačini pa v sankanju.

IV. SMUČKA AET

V soboto, 17. februarja so smučarji '( 
TOZD AET Tolmin priredili na Livku (j1 
Kobaridu IV. tradicionalno tekmovamj* 
smučka AET in za II. memorial J. Škobe' 
neta. Kot je na tem tekmovanju že obi^i, 
no, je bila udeležba velika, tekmovalo je ® 
članov kolektiva v naslednjih skupinah: ' 
začetniki, ženske, moški A, moški B, mošk

Tekmovanje je bilo odlično 
rano. Vodil gaje Zoran Oblak.

Rezultati dveh tekov: 
Začetniki: 1. Boris IVkak
2. Marina Leban
3. Lea Gaberšček

organiT

0:58,76-
1:10,92-

1:24,466
Ženske:
1. Neva Berginc
2. Stojana Beskovič
3. Mirjam Klinkon

0:55,67-
1:01,3'-
1:01,78

Moški C:
1. Janko Rutar

2. Zoran Oblak
3. Janez Kavčič

0:55,86-
1:01.44.
1:15,16

Moški B:
1. Vili Šafhalter
2. Franko Kutin
3. Milan Kranjc

1:20,96-
1:22,83-
1:30,42,

Moški A;
1. Danilo Jarc
2. Rajko Mlekužr
3. Erik Costantini

1:14,17-
1:16,11-
1:18,19-

V vsaki skupini so trije prvouvrščeni 
prejeli medalje, pokal za najboljši čas pa je 
prejel Danilo Jarc.

Šmučarji so ponovno pokazali, da so 
najbolj množična in tudi najbolj aktivne 
športno-rekreacijska sekcija v naši TOZD- 
Vredno jih je posnemati.

Alojz Zor jam

SKALNICA - TRSTELJ

Pomlad se na Goriškem že pre
buja tako, kot planinci Elektro- 
mehanike, ki nameravajo v soboto, 
8. marca prirediti pripraven izlet za 
razmiganje otrdelih udov prav v te 
kraje in sicer na Skalnico (Sveto 
goro) pri Novi Gorici in na Trstelj 
na Krasu.

Odhod avtobusa izpred kranj
skega hotela Creina bo ob šestih 
zjutraj. Vsega skupaj bo le štiri urice 
zložene hoje, primerne tudi za manj 
,,nabrušene" planince, sicer pa vrho
va sodita med neobvezne točke 
Slovenske planinske transverzale, 
ker je z njiju prelep razgled na Go
riško in Furlanijo tja do morja. 
Vodil bo rojak teh krajev — Edo.

Prijave in vplačila (50 din) spre
jema Olga (tel.: 2822) do srede, 5. 
marca.


